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PROTOKÓŁ XLIX/14 

z  XLIX sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2010-2014 

23 czerwca 2014 roku, godz. 1300 

Dwór Kolesin, gmina Babimost 

 

 

Do punktu 1. 

Otwarcie obrad XLIX zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, 

otwieram 49 zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2010-2014.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita zaproszonych gości. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, 

dzisiejsza sesja odbywa się w wyjątkowym miejscu na Ziemi Lubuskiej, w sercu Ziemi Babimojskiej 

w zabytkowym dworze usytuowanym w części południowej miejscowości Kolesin. W kilku słowach 

przybliżę Państwu to miejsce. Dwór Kolesin to zespół dworsko – parkowo – folwarczny, dawny majątek 

ziemski Golzen, którego początki datują się na 1586 rok, kiedy wzniesiony został uroczy dworek w stylu 

barkowym. Przez lata, aż do momentu upaństwowienia po II wojnie światowej, o ziemię i okalające 

dworek budynki folwarczne dbała niemiecka rodzina Reygersów. Atutem Dworu Kolesin jest nie tylko  

jego bogata i zabytkowa przeszłość, ale również niezwykły naturalny krajobraz. Dwór leży nad Jeziorem 

Wojnowskim, do którego prowadzi przepiękny park pełen bujnej roślinności. Spacerowicze mogą 

podziwiać prastare drzewa, które liczą nawet 250 lat, naturalne źródła i kwitnące nenufary. Dwór 

Kolesin wyróżnia dogodna lokalizacja – położony jest blisko Zielonej Góry, obok portu lotniczego 

Babimost-Zielona Góra i autostrady. Nowi właściciele dołożyli wszelkich starań, aby Dwór Kolesin, 

luksusowy kompleks hotelowo-rekreacyjny stał się miejscem wypoczynku i rekreacji, gdzie ludzie będą 

szukać wytchnienia i znajdować natchnienie. Jedyne miejsce w Polsce, gdzie trenuje Michał Malitowski 

- mistrz świata w tańcu towarzyskim i juror programu „Go to Dance” – „Tylko taniec”. Pan Michał 

Malitowski jest obecny dzisiaj na terenie posiadłości, ale nie zdradzę szczegółów gdzie. Ta sesja 

została zwołana w Dworze Kolesin w celach prezentacji naszych pięknych zasobów naturalnych, 
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ale również osiągnięć środowisk postpegeerowskich. Proszę zobaczyć, co się stało z tym majątkiem, 

który za środki unijne w bardzo dużej części został dostosowany do Unii Europejskiej.  

W przerwie obiadowej proponuję zwiedzanie parku oraz zwiedzanie terenów ościennych, dla tych, 

którzy z Państwa jeszcze tu nie byli.  

Na początek proszę Pana Starostę Ireneusza Plechana o przedstawienie kilku pięknych słów na temat 

Powiatu Zielonogórskiego. Zapraszam Panie Starosto.  

 

Starosta Zielonogórski Ireneusz Plechan: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. Wysoka Rado. 

Pan Przewodniczący już o walorach tego obiektu powiedział dostatecznie dużo, mi jako mieszkańcowi 

gminy Babimost jest niezmiernie miło, że to dzisiaj w naszej gminie możemy gościć samorządowców 

województwa lubuskiego. Wiem, że jest to ważna sesja absolutoryjna. Życzę Państwu owocnych obrad. 

Dziękuję bardzo.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo, Panie 

Starosto. Czy jest przedstawiciel gminy Babimost, który chciałby zabrać głos? Nie, jak sadzę Pan 

Burmistrz Radny jest z nami, Starosta mówił, ale zawsze warto spytać czy przedstawiciel gminy, jako  

jednostki samorządu terytorialnego też zabierze głos. Skoro nie ma, przystępujemy do dalszych obrad.   

 

Szanowni Państwo, przystępujemy do merytorycznej części dzisiejszej sesji Sejmiku. Na podstawie listy 

obecności stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego na sesji obecnych jest 29, 

wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania prawomocnych uchwał.    

Przypominam, że głosujemy poprzez naciśnięcie wybranego przez Państwa przycisku na urządzeniu 

do głosowania, a głos jest oddany, gdy lampka przy słowie „głosuj” zgaśnie. Proszę o kontrolowanie 

podczas sesji, czy świeci się lampka informująca nas, że urządzenie jest aktywne i przypominam, 

by głosowania za pomocą urządzeń odbywały się przy stole obrad.   

Szanowni Państwo proponuję, żeby po 7 punkcie obrad ogłosić przerwę, ponieważ zaplanowane 

są posiedzenia stałych Komisji Sejmiku: Komisja Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki, Komisja 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska, Komisja Budżetu i Finansów. Niektórzy z radnych są członkami obu 

Komisji, bardzo proszę, aby Komisje odbywały się jedna po drugiej w następującej kolejności: Komisja 

Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki, Komisja Rolnictwa i Ochrony Środowiska, Komisja Budżetu 

i Finansów. Pracownicy Biura Sejmiku będą Państwa na bieżąco informować o rozpoczęciu 

poszczególnych posiedzeń komisji.   

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
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Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Do punktu 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przystępujemy 

do uchwalenia porządku obrad 49 sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Panie i Panowie Radni, 

otrzymaliście Państwo zaproszenie na sesję wraz z porządkiem obrad.  

Na wniosek Zarządu Województwa Lubuskiego, proponuję rozszerzenie porządku obrad o:   

 Pkt 4a – Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie poparcia działań Związku 

Sybiraków Oddziału Zielonogórskiego zmierzających do uzyskania statusu osoby 

represjonowanej.   

 Pkt 12a – Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej 

jednostkom samorządu terytorialnego z przeznaczeniem na dofinansowanie programu 

pn. „Boiska do Plażowej Piłki Siatkowej – Lubusik – sportowe Lubuskie na lato” na 2014 rok - 

druk nr 610. 

 Pkt 12b – Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie podziału środków Państwowego 

Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przypadających w 2014 roku na realizację 

zadań samorządu województwa lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz 

zatrudnianiu osób niepełnosprawnych – druk nr 611. 

 Pkt 12c – Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie podziału Województwa Lubuskiego 

na obwody łowieckie – druk nr 603. 

 Pkt 12d -  Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie podziału Województwa Lubuskiego 

na obwody łowieckie – druk nr 612. 

 Pkt 17a – Deklaracja Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie wyrażenia woli przejęcia 

w zarządzanie odcinków dróg gminnych, stanowiących uprzednio przebieg drogi krajowej nr 3 

na terenie województwa lubuskiego.  

Projekty uchwał dostępne są na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl. Informuję, że na stronie 

internetowej www.sejmik.lubuskie.pl dostępna jest 2 wersja projektów uchwał w sprawie:   

 dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2014 rok – druk nr 604, 

 dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2014-2029 

– druk nr 605. 
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Czy mają Państwo Radni pytania lub uwagi do proponowanego porządku obrad dzisiejszej sesji? 

Nie ma. Wobec braku pytań i uwag poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej 

sesji o punkt 4a Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie poparcia działań Związku 

Sybiraków Oddziału Zielonogórskiego zmierzających do uzyskania statusu osoby represjonowanej. 

Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 29, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 4a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 12a – Podjęcie uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu terytorialnego 

z przeznaczeniem na dofinansowanie programu pn. „Boiska do Plażowej Piłki Siatkowej – Lubusik -

sportowe Lubuskie na lato” na 2014 rok – druk nr 610. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 28, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 12a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o  punkt 12b - Podjęcie uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 

Niepełnosprawnych przypadających w 2014 roku na realizację zadań samorządu województwa 

lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych – 

druk nr 611. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony.  Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 28, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 12b. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 
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Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 12c – Podjęcie uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie podziału Województwa Lubuskiego na obwody łowieckie – druk nr 603. 

Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski. 

Za 28, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 12c. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 12d – Podjęcie uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie podziału Województwa Lubuskiego na obwody łowieckie – druk nr 612. 

Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony.  Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.   

Za 28, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 12d. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 17a – Deklaracja 

Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie wyrażenia woli przejęcia w zarządzanie odcinków dróg 

gminnych, stanowiących uprzednio przebieg drogi krajowej nr 3 na terenie województwa lubuskiego. 

Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 28, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 17a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Szanowni Państwo, porządek obrad dzisiejszej sesji wraz z przegłosowanymi zmianami, poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi 

zmianami, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 0. 
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Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji wraz z przegłosowanymi 

zmianami został przyjęty.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

Rozszerzony porządek obrad sesji stanowi załącznik nr 10 protokołu. 

 

Proponuję teraz, przed prezentacją osiągnięć Zarządu Województwa Lubuskiego, wystąpienie Pana 

Daszkiewicza, przedstawiciela Związku Sybiraków. Zapraszam. Proponuję, aby Panowie wystąpili, 

zrobili 5-7 minutową prezentację. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Przepraszam bardzo, ale ja jestem za, to może 

są pytania.  Przepraszam z szacunkiem całym. Po co przekonywać przekonanego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panie Radny, jednak 

proponuję zabrać głos. Proszę bardzo. 

 

Prezes Oddziału Związku Sybiraków w Zielonej Górze Wacław Mandryk: Dziękuję bardzo. 

Postaramy się króciutko przedstawić. Ja jestem Przewodniczącym, Prezesem Oddziału Związku 

Sybiraków w Zielonej Górze, kolega Daszkiewicz - były, dotychczasowy Prezes, teraz Wiceprezes. 

W związku z tym wspólnie, krótko przedstawimy naszą prośbę do Sejmiku, dotyczącą przyznania 

statusu osoby represjonowanej i prośbę o wsparcie naszych starań, żeby skutecznie wreszcie 

ten problem załatwić. Pani Marszałek. Panie Przewodniczący. Wysoka Rado. Szanowni Państwo. 

W wyniku Paktu Ribbentrop-Mołotow od 17 września 1940 roku rozpoczęła się masowa deportacja, 

prześladowania Polaków na terenach wschodnich. Ogółem deportowano 1 mln 350 tys. osób. Straciło 

życie na zesłaniu 400 tys. osób, w tym około 150 tys. dzieci tj. 50% całego stanu osobowego. Dzisiaj 

dzieci Sybiru stanowią blisko 90% żyjących Sybiraków. Wydawałoby się, że wszystko jest normalnie, 

tylko nie w zasięgu działania zielonogórskiego Oddziału ZUS, który obejmuje dawne województwo 

zielonogórskie. Na ogólny stan żyjących Sybiraków w dawnym województwie zielonogórskim około 

1 790 osób, blisko 1 450 nie posiada statusu osoby represjonowanej. Jest to dla ludzi słuchających 

z boku rzecz nienormalna. Walczymy o zmianę tego stanu rzeczy, czujemy się pokrzywdzeni, dlatego 

prosimy o wsparcie naszych starań. Lekarze orzecznicy zielonogórskiego ZUS-u w sposób masowy 

odrzucają wnioski Sybiraków o przyznanie statusu osoby represjonowanej. Praktycznie wniosek, 

to nie jest pismo skierowane do ZUS, że proszę o przyznanie, bo byłem na Syberii, jestem Sybirakiem. 

Wniosek składa lekarz, lekarz rodzinny, poparty wieloma zaświadczeniami lekarskimi, lekarzy 
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specjalistów, Instytutów Naukowych Akademii Medycznych i innych. Jednak te dokumenty nie są brane 

pod uwagę. Orzecznik praktycznie we wszystkich przypadkach uznaje, że pobyt na Syberii to mało 

znaczący epizod życiowy dla ludzi, którzy przebywali przez wiele lat i nie ma żadnego wpływu na dalszy 

stan zdrowia. Chociaż już studenci kończący akademie medyczne, uniwersytety obecnie, już wiedzą, 

że na dotychczasowy stan zdrowia ma wpływ również dotychczasowe życie, a więc warunki, w jakich 

przebywaliśmy przez wiele, wiele lat. Dzisiaj prosimy Wysoką Radę, ponieważ jesteśmy jedynym 

miejscem na terenie mapy Polski, gdzie 80% Sybiraków nie ma statusu osoby represjonowanej. 

Być może to niezbyt etycznie, że się posłużę przykładem sąsiedniego Oddziału ZUS, byłego 

województwa gorzowskiego, gdzie 99% żyjących tam Sybiraków ten status osoby represjonowanej 

posiada. W całej Polsce jest to ponad 80%, a w Zielonej Górze niecałe 20%. Ja tyle, kolega tutaj 

dopowie jeszcze kilka spraw dotyczących całości procedur, jakie podejmowaliśmy. Dziękuję bardzo.   

 

Wiceprezes Oddziału Związku Sybiraków w Zielonej Górze Edward Daszkiewicz: Panie 

Przewodniczący. Szanowna Pani Marszałek. Szanowni Radni. Szanowni Państwo. 15 lat jako poseł 

polskiego parlamentu, ale przede wszystkim Sybirak, walczę o zrównanie praw Sybiraków. Ustawa 

z 1991 roku poróżniła Sybiraków, stworzyła szansę orzecznikowi ZUS, orzekać czy pobyt na Syberii 

miał skutki zdrowotne, czy że nie miał żadnego skutku związanego z pobytem na Syberii. I zastanawia 

nas, nie możemy uzyskać odpowiedzi, co się stało, że w dawnym województwie zielonogórskim 

przyznano tylko około 20% tych świadczeń, co przysłano tutaj tych ludzi po specjalnych sanatoriach? 

Nie możemy uzyskać odpowiedzi. Walczymy już tak, jak powiedziałem 15 lat. Związek Sybiraków został 

reaktywowany w 1988 roku, do tego czasu nie mówiliśmy o Syberii. Sybiracy w końcu traktują, 

że przyjazd na dawne Ziemie Odzyskane to ich następna zsyłka. Bo jak inaczej tłumaczyć tym ludziom, 

że rządzący włodarze naszym krajem wszystkich nacji, wszystkich partii, nie zauważają tego tematu.  

W 1998 roku na III Krajowym Zjeździe Premier Buzek w osobie Ministra Taylora powiedział: Jesteście 

żywym pomnikiem historii w kraju. Nasza ocena waszych cierpień i ofiarności dla kraju jest olbrzymia. 

Wypłata odszkodowań jest pilna. W 2002 roku ówczesny Premier Leszek Miller powiedział: Rząd będzie 

dążył do jak najszybszego pozytywnego załatwienia odszkodowań dla Sybiraków.  Zadośćuczynienie 

dla Sybiraków jest w gronie spraw najbardziej pilnym. Pani Ewa Kopacz na ostatnich 3 spotkaniach, 

na szczęście nasze, wstrzymała projekt ustawy mówiącej o świadczeniach dla Sybiraków. Prezes 

Piechociński obiecał powołanie specjalnych posłów i wprowadzenie w trybie natychmiastowym 

do porządku ich pracy, ich klubu, zadośćuczynienie dla Sybiraków. Proszę Państwa, nikt nie mówi 

w Polsce, że nasi ojcowie, nasze matki tworzyli Armię Berlinga i Armię Andersa, a dzisiaj się zmusza 

Sybiraków do żebrania o należne im zadośćuczynienie. I pytamy się - dlaczego nie ma zrównania 
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prawa tak jak jest na świecie? Specjalna komórka Uniwersytetu Jagiellońskiego, Katedra Psychiatrii 

pod wodzą św. pamięci Pana profesora Symosiuka, który przewodniczył Międzynarodowej Komisji 

ds. badania tych spraw oceniła, że syndrom łagiernika, syndrom obozowy, obozuje nawet w łonie matki 

i nikt w świecie poza Polską nie odsyła Sybiraków, czy łagierników do orzeczników ZUS-u. Polska jest 

jedynym krajem, gdzie obowiązują takie przepisy. Wskazujemy, że ustawa jest bublem. W naszych 

ankietach, które rozesłaliśmy po Sybirakach, trudno nam było się dowiedzieć, to jakiś temat tabu – 

kto otrzymał świadczenia, kto nie otrzymał świadczeń. I tak 68 osób, 68 rodzin, podam przykłady - 6-ciu 

spało na jednej pryczy, 6-ciu było w tym samym baraku, 5-ciu mieszka w Polsce ma świadczenia, 

mieszkający w zielonogórskim nie ma świadczenia. Jedzie Sybiraczka do siostry swojej do Białogardu, 

mówi u nas nie ma problemu idziesz z papierami, przybijają tam ci i masz świadczenie. Ona złożyła 

papiery w Białogardzie przybili jej, papier wraca do lubuskiego, powołują na komisję i zabierają. 

Zabierają koledze Sybirakowi, który miał 2 lata świadczenia, specjalnie powołują go na komisję. Jakim 

prawem pytam? I zabierają. W uzasadnieniu piszą - nie walczył z karabinem w ręku. Te sprawy walki, 

nie walki toczyły się przy tworzeniu ustawy, to zostało wyjaśnione. Wszyscy mają status kombatanta, 

ale nie mają tych świadczeń. Dwukrotnie jestem w telewizji, raz bronię staruszka, który mający 91 lat, 

mający te świadczenia 10 lat, zabiera się mu te świadczenia, to się dzieje w Polsce. Jesteśmy w audycji 

„Państwo w państwie”, bo Polsat się zainteresował tą kampanią naszą. Siedzi człowiek pokazujący 

czarne nogi,  zmrożone na Syberii, siedzi orzecznik ZUS-u i jeszcze jakiś tam wielki przedstawiciel 

ZUS-u i się pyta - czy to jeszcze coś mam więcej pokazać? Czy to jest Państwa zdaniem normalność 

w Polsce? O to walczymy, proszę Państwa. Żeby nie być gołosłownym, bo się mówi, że możemy 

się odwoływać, że są sądy. Nie znam przypadków, podobno 2 na wiele wniosków rozpatrywanych 

sąd cofnął, ale cofnął świadczenia, ponieważ pół ręki brakowało, trzy palce były urwane, to sąd już 

to zauważył. Ale przytoczę Państwu, co jest dla mnie niezrozumiałe, podpisany list Prezesa Koła nr 9 

w Żaganiu, który mówi tak - na komisji sędzia na temat Sybiraków wypowiedział się tak: „Za pobyt 

na Syberii w ogóle nic się nie należy, to więźniowie gułagu powinni zapłacić taksę klimatyczną, 

bo jak wiadomo powietrze jest tam czyste, a klimat wyjątkowo zdrowy. Ludzie płacą grube pieniądze 

za kurację mrozem, a tutaj Sybirakom zachciewa się odszkodowań za luksusy”. Proszę Państwa, to jest 

Polska, to jest polski sędzia. Co ja więcej jeszcze mam dopowiedzieć? Dziękuję Państwu. Panie 

Przewodniczący. Szanowni Radni. Za to, że wysłuchaliście nas, w imieniu tej grupy. A jeszcze podam, 

ostatnia statystyka, z chwilą wejścia w życie ustawy było 68 tys. Sybiraków, dzisiaj zostało 28 tys., 

z czego około 3 tys. nie ma tych świadczeń i się pytam - dlaczego? 1, 5 tys. to jest z województwa 

zielonogórskiego. Jakim prawem do tego dopuszczono? Kto jest za to odpowiedzialny się pytam? 

A nie wystarczyłoby chociażby zmienić tych orzeczników, pracujących za nasze pieniądze, 



9 

 

zarabiających 7 tys. zł.? Oczywiście, czym więcej odeślą tym więcej pieniędzy zbiorą. Tak nie może 

być dalej, najwyższy czas skończyć z obiecankami. Po proteście złożonym do Pani Marszałek Kopacz, 

ona wstrzymała tą akcję, ponieważ na Komisji Polityki Społecznej i Rodziny odrzucono projekt ustawy 

zrównujący prawa Sybiraków. Popełniono tam błąd wielki. Jeszcze ci, co mają już te świadczenia chcieli 

uzyskać świadczenia jeszcze dodatkowe. My, jako Związek Sybiraków cały czas powtarzamy - jesteśmy 

temu przeciwni, znając kłopoty finansowe Polski, ale nie możemy pozostać bez walki, bez nadziei, 

że te świadczenia zostaną zrównane dla wszystkich Sybiraków. Chodzi generalnie nam o dostęp 

do lekarstw, bo to jest w tej chwili w naszym wieku jedna z najważniejszych rzeczy. Dziękuję 

serdecznie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękujemy bardzo. Sejmik 

będzie podejmował stanowisko w sprawie przedstawionej tutaj. Dziękuję za wystąpienie jeszcze raz. 

Proponuje przejść do punktu 3. 

 

Do punktu 3. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę Panią Marszałek 

Elżbietę Polak o zabranie głosu. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Panie Przewodniczący. Dostojni Radni. 

Szanowni Państwo. W okresie międzysesyjnym sesja ostatnio była stosunkowo niedawno, 9 czerwca. 

Odbyły się 3 posiedzenia Zarządu, podjęliśmy 49 uchwał i Zarząd również przyjął 46 różnych wniosków, 

ofert. Zapadły rozstrzygnięcia. W zakresie Departamentu Lubuskiego Regionalnego Programu 

Operacyjnego zatwierdziliśmy listę rankingową w Działaniu 3.1 - Infrastruktura ochrony środowiska 

przyrodniczego „Rozbudowa umocnienia rzeki Kłodawka w Gorzowie Wielkopolskim”. Projekt o wartości 

ponad 1 mln, dofinansowanie 996 tys. W zakresie Departamentu Europejskiego Funduszu Społecznego 

został przyjęty regulamin rekrutacji, uczestnictwa w projekcie wsparcia pracowników lubuskich instytucji 

sektora oświaty, objętych programem zwolnień. Przyjęliśmy również do realizacji kolejne projekty 

systemowe, które będą realizowane przez centra pomocy rodzinie. W zakresie Departamentu 

Infrastruktury Społecznej Zarząd zatwierdził roczne sprawozdania finansowe za rok 2013 instytucji 

kultury. Departament Rolnictwa - zatwierdziliśmy zmiany w planie podziału środków budżetu 

województwa związanych z wyłączeniem gruntów rolnych z produkcji rolniczej. Pozostałe oferty  
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i informacje. Został przyjęty końcowy raport w zakresie badania ewaluacyjnego ex-ante Projektu 

Regionalnego Programu Operacyjnego na nową perspektywę. Inne wydarzenia bardzo ważne. 

Odwiedził nas Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej 9 czerwca, nie tylko w Świętoszowie, również 

w Małomicach, gdzie spotkał się z liderami samorządu powiatu żagańskiego, radnymi wojewódzkimi, 

wójtami, burmistrzami, prezydentami. Rozmawialiśmy o 25-leciu Wolnej Polski, tutaj w regionie 

lubuskim, o tym, co udało się zrobić w tym czasie. Debata została zakończona również posadzeniem 

Dębu Wolności. Posadziliśmy już w regionie 7 Dębów Wolności. Pan Prezydent zachęcał, to jest 

inicjatywa Pana Prezydenta Komorowskiego, żeby przy każdej okazji upamiętniać właśnie w ten sposób 

ten jubileusz Wolnej Polski. 10 czerwca został oddany do użytku nowy budynek Archiwum 

Państwowego w Zielonej Górze. W Starym Kisielinie poprzedni był prowadzony od 1959 roku. Trwają 

prace nad Kontraktem Lubuskim. To jest bardzo ważna informacja dla Państwa. Wychodzimy naprzeciw 

inicjatywie samorządów, które nawiązały partnerstwa i chcą realizować w zakresie partnerstwa własne 

strategie w obszarach miejskich, miejskich obszarach funkcjonalnych, na takiej zasadzie podobnej jak 

ZIT-y dla Zielonej Góry i dla Gorzowa Wielkopolskiego. Powstały też takie partnerstwa dla Nowej Soli 

i partnerów wokół Nowej Soli, na północy gmin 8 - Rzepin, Słubice, Witnica m.in. i na południu - Żagań, 

Żary. Mogą powstać kolejne w związku z tym konsultujemy powstanie kontraktu lubuskiego. Takie 

otwarte spotkanie odbędzie się 7 lipca, gdzie przedstawimy założenia, terminy naboru, koncepcje 

przedsięwzięć, które te gminy będą chciały razem zrealizować w nowej perspektywie w trybie 

negocjacji, czyli w trybie pozakonkursowym. Nie tylko Pan Prezydent odwiedził nas, też w tym krótkim 

czasie odwiedził nas Premier Brandenburgii. Rozmawialiśmy o ważnych sprawach tutaj na pograniczu, 

o wspólnych sprawach dotyczących przede wszystkim infrastruktury transportowej, dostępności 

kolejowej, połączeń na linii kolejowej Berlin-Wrocław, ale również Berlin-Gorzów i w zakresie ochrony 

zdrowia wspólny projekt, który realizujemy jest bardzo ważny. Uzgodniliśmy, że będzie również jednym 

z ważniejszych realizowanych w nowej perspektywie Europejskiej Współpracy Terytorialnej. 

Uzgodnienia też dotyczyły miejsca Sekretariatu i wspólnej współpracy w zakresie tworzącego 

się kierunku lekarskiego na Uniwersytecie Zielonogórskim. Ja już wcześniej Państwa informowałam, 

że wcześniej spotkałam się z Panią Minister Zdrowia, z Panią Anitą Tack w Poczdamie, w klinice, gdzie 

rozmawialiśmy na temat możliwości odbycia staży i praktyk dla studentów naszych w tym 

wysokospecjalistycznym największym szpitalu w Brandenburgii. Rozmowy w Gorzowie. Podczas 

mojego spotkania z Bogusławem Dziekańskim rozmawialiśmy o wsparciu ważnych projektów tego 

stowarzyszenia jazzowego. Co uważam, należy zaakceptować i Zarząd w najbliższym czasie przyjmie 

takie propozycje. Rozmowy również dotyczyły problemów gmin m.in. w Bogdańcu, dotyczących wału 

przeciwpowodziowego. Ustawa w tej chwili już pozwala na budowę ścieżek i dróg na wałach 
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przeciwpowodziowych, oczywiście to wiąże się z konkretnymi wydatkami finansowymi. Lubuscy 

przedsiębiorcy zakończyli misję w Miami. Misja na Florydę odbyła się w ramach projektu Lubuskiego 

Regionalnego Programu Operacyjnego. W tej misji z naszego regionu uczestniczyło 12 lubuskich firm. 

Przedsiębiorcy zostali wybrani w trybie otwartego konkursu, są to firmy, które już prowadzą interesy 

w Stanach, bądź też zamierzają znaleźć partnera w Ameryce. Bardzo dobre spotkanie. Przewodniczył 

tej misji mój zastępca Bogdan Nowak, są już konkretne rezultaty, m.in. udało się podpisać kilka 

kontraktów, nawiązać również na przyszłość konkretne działania biznesowe. Babimost, tutaj właśnie 

gościmy w Babimoście, niedawno świętował Dni Babimostu. Jest to wyjątkowa gmina, dlatego 

uczestniczyłam też w tych wydarzeniach. Mała gmina, małe miasto Babimost, która liczy ponad 3,5 tys. 

mieszkańców, a udało jej się stworzyć 4 tys. miejsc pracy. To jest wyjątek w naszym regionie. Święto 

swoje też w tym czasie obchodziło Tomaszowo w gminie Żagań. To jest też przykład zagospodarowania 

terenów powojskowych, dobrego zagospodarowania przez Wójta Tomasza Niesłuchowskiego. Wójt 

Tomasz utworzył miejscowość Tomaszowo, to prawda.  To jest taki okres wielu jubileuszy, o wszystkich 

trudno tu jest przekazać wręcz. 25 lat wolnej Polski, uwolnienie kreatywności dało taki impuls, 

że właśnie świętujemy teraz 25-lecia, 20-lecia i kolejny przykład to firma Streamsoft, która obchodziła 

25-lecie i może być przykładem właśnie na to, że nasza misja jest bardzo realna. Chcemy być zieloną 

krainą nowoczesnych technologii i mamy właśnie dużo takich firm nowoczesnych technologii 

informatycznych, które się znakomicie w tym okresie Wolnej Polski rozwinęły. W Łagowie odbył 

się po raz XVI Międzynarodowy Festiwal Muzyczny i nie mamy już prawie białych plam, 80% białych 

plam zostało pokrytych. Zakończyliśmy w ubiegłym tygodniu realizację bardzo dużego projektu 

za ponad 150 mln zł. Jest to projekt, którym możemy naprawdę się chwalić w całej Polsce. Pierwsi 

zakontraktowaliśmy projekt w tym zakresie na budowę światłowodów i pierwsi zakończyliśmy, za nami 

jest daleka, długa lista nic, ponieważ regiony się jeszcze wciąż zastanawiają - w jaki sposób budować 

światłowody? Trzeba też podkreślić, że my dołożyliśmy 50 mln, a dostaliśmy od wykonawcy 100 mln. 

Przez to, że zakontraktowaliśmy ten projekt, to jednocześnie wygraliśmy. Zajęliśmy 2 miejsce 

w konkursie. Z Krajowej Rezerwy Wykonania 55 mln euro, jeden podpis i 100 mln do tego projektu, 220 

mln z Krajowej Rezerwy, 320 mln, to mówiąc tylko o tym projekcie. Podpisaliśmy umowę na kolejne 

3 lata, wspólnej współpracy przy Przystanku Woodstock.  XX Przystanek, w regionie lubuskim XVIII, 

a XX odbędzie się już niedługo 30 lipca - 1 i 2 sierpnia, też będzie taki szczególny. Znakomite osoby 

przyjadą, więc jest to wspaniała również okazja do promocji regionu lubuskiego. Powstała nowa 

obwodnica Nowej Soli, II etap zakończony. Ze środków unijnych ponad 37 mln, z budżetu samorządu 

prawie 9 mln zł.  20 lat formacji „SPOKO” - organizacja pozarządowa, która prowadzi taniec. Srebrna 

Gala Stelmetu. Stelmet ma już 3 medale w komplecie - złoto, brąz i srebro. Budujemy astrobazy, 



12 

 

podpisaliśmy porozumienie z władzami gmin: Żagań, Sulęcin, Świdnica, Witnica. Jest to projekt 

z kujawsko-pomorskiego, ale w naszym regionie bardzo ważny, ponieważ mamy szlak Keplera. 

W Zielonej Górze powstaje planetarium, powstaną więc astrobazy, do zajęć w zakresie nauk ścisłych, 

rozbudzające wyobraźnię. W sobotę uczestniczyliśmy, również Państwo Radni, widziałam, też się 

razem modliliśmy w Rokitnie, 25-lecie Koronacji Matki Bożej Rokitniańskiej. Zapraszamy Państwa 

już dzisiaj na Dni Województwa, w tym tygodniu, w piątek odbędzie się sesja uroczysta w teatrze 

w Zielonej Górze. Sesja naprawdę uroczysta, wręczenie wyróżnień,  odznaczeń  dla  Zasłużonych  

w 25-leciu Lubuszan. Dni Województwa pod hasłem „25-lecia Wolnej Polski”, sobota i niedziela, bardzo 

bogate wydarzenia, zaadresowane do dzieci, do młodzieży, do dorosłych, również na sportowo lubuskie 

i wiele gwiazd. Zachęcam na naszą stronę, gdzie jest bardzo szczegółowy program. Odwiedzą 

nas również nasi partnerzy z regionów partnerskich. Bardzo dziękuję za uwagę.   

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękujemy, Pani 

Marszalek. Czy mają Państwo pytania do przedstawionej informacji? Nie ma, dziękuję bardzo. Wobec 

braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik informację przyjął do wiadomości.  

Szanowni Państwo, na stronie www.sejmik.lubuskie.pl zostały zamieszczone informacje na temat 

aktualnego stanu wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej 

dla województwa lubuskiego na lata 2007-2013. Wobec braku pytań, dyrektorzy są do dyspozycji. 

Jeszcze taka mała uwaga techniczna - pracownicy Biura Sejmiku będą podchodzić do radnych i prosić 

o uzupełnienie usprawiedliwień w postaci pisemnej. Także proszę się nie zdziwić, pilnujemy tego. 

Kto dotychczas nie wypełnił, to od razu proszę przekazać i w czasie przerwy te wszystkie 

usprawiedliwienia zostaną zebrane. Mamy punkt 3 za sobą, przechodzimy do punktu 4. 

Informacje na temat aktualnego stanu wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej dla województwa lubuskiego na lata 2007-2013 stanowią załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Do punktu 4.  

Sprawozdanie roczne z wykonania budżetu województwa lubuskiego za 2013 rok. 

 Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Województwa 

Lubuskiego oraz sprawozdania z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2013 

rok – druk nr 606, 

 Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa 

Lubuskiego – druk nr 607. 
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Projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego oraz 

sprawozdania z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2013 rok – druk nr 607 stanowi 

załącznik nr 13 do protokołu. 

Projekt uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego – druk nr 607 

stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę o zabranie głosu 

i przedstawienie sprawozdania rocznego z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2013 rok 

Panią Elżbietę Polak, Marszałka Województwa Lubuskiego, a następnie w celu uzupełnienia Panią 

Józefę Chalecką, Skarbnika Województwa Lubuskiego. 

O odczytanie uchwały Nr 241/2014 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej 

Górze w sprawie wydania opinii o przedłożonym przez Zarząd Województwa Lubuskiego sprawozdaniu 

z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2013 rok, proszę Pana Tadeusza Ardellego, 

Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli odczytał uchwałę Nr 241/2014  

Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 17 kwietnia2014 roku 

w sprawie wydania opinii o przedłożonym przez Zarząd Województwa Lubuskiego sprawozdaniu 

z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2013 rok   

Uchwała Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze stanowi załącznik 

nr 15 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo, Panie 

Wiceprzewodniczący. Proszę o przedstawienie sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego 

za 2013 rok Panią Józefę Chalecką, Skarbnika Województwa Lubuskiego. Pani Marszałek 

przepraszam, a później Pani Skarbnik.     

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Zadaniowo ja przedstawię, finansowo Pani 

Skarbnik. Kilka cyfr na początek. 92% planu wykonaliśmy. Jeżeli chodzi o wydatki - wykonanie ponad 

88% planu, tj. kwota 578 mln i to, co już Pan Przewodniczący przeczytał - przy zakładanym deficycie 

wypracowaliśmy nadwyżkę prawie 21 mln, czyli bardzo rozsądnie realizujemy budżet, mając na uwadze 

nową perspektywę i konieczność zabezpieczenia wkładów własnych do dużych projektów 

inwestycyjnych, które już przyjęliśmy do planu. Rezerwa również rozdysponowana bardzo rozsądnie. 
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Administracja publiczna, takie najważniejsze zadania w tych najważniejszych obszarach. Na co poszły 

przede wszystkim środki finansowe. Zakończone inwestycje to modernizacja pomieszczeń w Urzędzie. 

Konsekwentnie, nie od razu wszystko, tylko piętro po piętrze, realizujemy ten remont. Chcemy jeszcze 

w tym roku rozpisać przetarg na kolejny etap. Za ubiegły rok była to kwota 1,5 mln. Również w ramach 

projektu Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego realizujemy remont kapitalny, rewitalizację 

budynku na terenie szpitala. W ubiegłym roku wydatki wyniosły ponad 997 tys. Najważniejsze 

inwestycje, które zostały zakończone w obszarze poprawy infrastruktury transportowej, to na początku 

2013 roku oddana do użytku obwodnica Nowego Kisielina. Zakup również 4 pojazdów szynowych 

z napędem spalinowym, z homologacją międzynarodową, ale też inwestycje infrastrukturalne 

na lotnisku w Babimoście. Rozliczane teraz, w tym roku, ale rozpoczęte w ubiegłym. To zakup ILS- u, 

montaż również stacji meteo, drogi patrolowe, nowa strażnica i przebudowa drogi wojewódzkiej nr 134 

na odcinku Rzepin-Ośno, czyli to są dojazdy do węzłów, tak jak zapowiadaliśmy. Rozbudowa ulicy 

Młyńskiej w Międzyrzeczu, wzmocnienie drogi nr 278. To są te najważniejsze. Natomiast, w zakresie 

informatyki realizujemy projekt e-Urząd. Wydatki w ubiegłym roku to 2 mln. Elektroniczny System 

Obiegu Dokumentów, w ubiegłym roku wydaliśmy 600 tys. W zakresie Departamentu Rolnictwa, 

to są drugie pod względem wielkości wydatki majątkowe. Pierwsze to te dotyczące infrastruktury 

transportowej i teraz zabezpieczenie przeciwpowodziowe. Odbudowa wału przeciwpowodziowego 

na Odrze w Czerwieńsku, modernizacja przepompowni melioracyjnych Urad III, Górzyca, Kostrzyn, 

odbudowa kanału Zimny Potok, Gorzów-Jasiniec. Jak Państwo widzicie też duże kwoty, wielomilionowe. 

Rozpoczęcie projektu ochrona przeciwpowodziowa zlewni Kanału Siedlickiego, wartość projektu  

14,5 mln. Odbudowa kanału przeciwpożarowego w centrum Lubska - 1,3 mln. Zadania realizowane, 

finansowane z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska. To też wały na Odrze, Głęboka-Ledno, 

przepompownia Witnica, Koszęcin - budowa nowej przepompowni, przepompownia Ludzisławice.  

W zakresie Programu Operacyjnego „RYBY”, budowa promenady nad rzeką Postomia, rewitalizacja 

Placu Wolności w Iłowej, rozbudowa i przebudowa infrastruktury zbiornika wodnego w Lubsku.  

W zakresie infrastruktury sportowej, to już dużo mniej, bo wcześniej widzieliśmy kwoty 60% wydatków 

majątkowych, na infrastrukturę sportową przeznaczyliśmy 3,4% ogółu wydatków majątkowych. 

Zrealizowaliśmy program, tak jak zakładaliśmy, budowy pełnowymiarowych boisk do piłki nożnej 

„Lubuskie gra w piłkę”. Wykonaliśmy też kolejne zadania w zakresie modernizacji w Drzonkowie 

i projekt e-Drzonków, finansowany z Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego. W obszarze 

kultura i ochrona dziedzictwa narodowego, to już tylko 1%. W tym udało się zrealizować rewitalizację, 

nie do końca jeszcze w tym zaplanowanym zakresie rewitalizację teatru w Gorzowie Wielkopolskim oraz 

projekt nowoczesne e-Usługi Wojewódzkiej i Miejskiej Biblioteki Publicznej w Zielonej Górze. 
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Departament Ochrony Zdrowia - projekty, które były realizowane w naszych szpitalach, w Zielonej 

Górze, w Świebodzinie, w Ciborzu, w Międzyrzeczu, poprawiają tą infrastrukturę oraz dostępność 

do usług. Nie są to duże projekty, ale z pewnością największy, który został zrealizowany 

to przekształcenie, to nieinwestycyjne zadanie, ale przekształcenie szpitala w Gorzowie Wielkopolskim 

w spółkę i jego oddłużenie, pozyskanie dotacji w wysokości, w ubiegłym roku 105 mln, rozwiązanie 

w ten sposób największego problemu samorządu, nie tylko w ochronie zdrowia, bo to też był skutek 

na inne obszary. Udało się to skutecznie przeprowadzić i rozliczyć i też zwiększyć budżet o kolejne 

dziesiątki milionów złotych. Nasze programy operacyjne nie są zagrożone. Plany, które zakładaliśmy 

w ubiegłym roku są zrealizowane z nadwyżką. W tym roku widzimy też już na półrocze, że postęp jest 

taki jak zakładaliśmy, bo to już jest praktycznie końcówka, do 2015 roku będziemy rozliczać, więc 

Ministerstwo wyraźnie nam sygnalizuje, że tam, gdzie są zagrożenia trzeba rozwiązywać umowy 

i również iść w nadkontraktację w niektórych działaniach, tak, żeby nie oddawać chociażby złotówki. 

Tutaj praktycznie już omówiliśmy, ale omawiając te priorytety najważniejsze działania, to budowa 

również strażnicy na potrzeby jednostki ratownictwa pożarowego, gdzie nie jesteśmy inwestorem, 

ale przekazujemy spore środki, bo prawie 3 mln. W IV Priorytecie, gdzie mamy do czynienia 

z działaniami w zakresie poprawy infrastruktury społecznej, to modernizacja budynku głównego 

Wyższej Szkoły Biznesu w Gorzowie Wielkopolskim. Rewitalizacja Parku Miejskiego w Kostrzynie, 

rewitalizacja Starego Miasta we Wschowie, w Nowym Miasteczku oraz dzielnicy portowej w Nowej Soli. 

W V Priorytecie zostały zakończone i rozliczone projekty - Filharmonia Gorzowska, Lubuski Teatr 

w Zielonej Górze, adaptacja Pałacu Biskupów w Gorzowie Wielkopolskim. W ramach Europejskiego 

Funduszu Społecznego środki zaplanowane do kontraktacji to było ponad 116 mln, zakontraktowane 

83 mln i wypłacone 89 mln 700 tys. Odbyło się w ubiegłym roku aż 19 konkursów, we wszystkich 

priorytetach, to na bieżąco Państwa o tym informowaliśmy. Trwały przez cały 2013 rok również prace 

dosyć zaawansowane i też kosztowne, bo też były zlecane liczne oceny oddziaływania, ekspertyzy 

w zakresie Regionalnego Programu Operacyjnego Lubuskie 2020. Pracowaliśmy też nad założeniami 

Strategii Polski Zachodniej. To w tym roku, 30 kwietnia Rząd przyjął Strategię Polski Zachodniej 

i wszystkie nasze projekty kluczowe, jest ich 8, zostały również wpisane do programów krajowych. Trwa 

jeszcze opiniowanie na poziomie ministrów branżowych, także ten proces jeszcze trwa. Podobnie 

jak proces pisania Regionalnego Programu Operacyjnego. Otrzymaliśmy uwagi z Komisji Europejskiej, 

one w formie pisemnej trafią do nas teraz w okresie wakacji. Będziemy mieli czas na uzupełnienie 

i poprawienie. Piszemy też uszczegółowienie, kryteria dostępu. We wrześniu ta ostateczna wersja 

ma być złożona do Komisji Europejskiej, a w listopadzie mają być zakończone negocjacje. W ubiegłym 

roku przyjęliśmy Strategię Energetyki, Program budowy boisk, Regionalny Program Ochrony Zdrowia 
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Psychicznego, Program Opieki nad Zabytkami Województwa Lubuskiego oraz projekt Programu 

Rozwoju Lubuskiej Turystyki. O środkach finansowych to jeszcze Pani Skarbnik będzie mówiła, 

ale oprócz tych wydatków inwestycyjnych majątkowych. O szpitalu mówiłam. Trzeba też powiedzieć 

o tych wydatkach bieżących, bo one są bardzo kosztowne, obciążające budżet, a mianowicie przewozy 

regionalne kosztowały ponad 36 mln, również promocja województwa poprzez dopłatę do bloku miejsc 

pasażerskich Port Lotniczy to prawie 8 mln rocznie. Porównanie dochodów wyraźnie wskazuje, 

że nasze dochody własne rosną, dochody za ubiegły 2013 rok tylko w CIT wzrosły o 10,5%. Podobnie 

widać jak rosną dochody w PIT, także praktycznie porównujemy tutaj, pokazujemy te lata. Uprzedzam 

jak gdyby prezentację Pana Radnego Palucha, który należy do pesymistów. Ja jestem optymistą, mam 

na to dowody. Podobnie w wydatkach majątkowych. Robimy to oczywiście w granicach naszych 

możliwości. Wydatki na infrastrukturę techniczną są bardzo ważne i stąd też konkretne rezultaty, efekty 

wzrostu udziału do budżetu samorządu, właśnie zwiększonych tych podatków. Najważniejsze 

wydarzenia, to przekształcenie szpitala, skuteczne. Spółka ma się dobrze, nawet nie chcę mówić 

jak dobrze, żeby nie pobudzać konkurencji, ale ważne jest, że wszystkie inwestycje już, jako spółka 

prowadzi zgodnie z przyjętym planem rozwoju. Został oddany do użytku SOR, lądowisko, pododdział 

hematologii, modernizowane są też kolejne. Pracownicy też są zadowoleni ze swoich wynagrodzeń. 

O pozostałych widzę, że mówiłam. Bardzo Państwu dziękuję i proszę tą część trudniejszą, finansową 

Panią Skarbnik.  

Sprawozdanie z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2013 r. stanowi załącznik nr 16 

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękujemy bardzo Pani 

Marszałek.  Zapraszamy, Pani Skarbnik. 

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Panie Przewodniczący. Wysoki Sejmiku. 

Jeżeli chodzi o analizę budżetu, Pani Marszałek bardzo szczegółowo Państwu już powiedziała. 

Ja na komisjach odpowiadałam na wszystkie pytania, które były zadane, dlatego już nie będę Państwa 

zanudzała cyframi, ale o sprawozdaniu finansowym muszę powiedzieć, bo jego w sumie 

nie analizowaliśmy. A mianowicie, sprawozdanie finansowe województwa lubuskiego składa 

się z: bilansu z wykonania budżetu województwa lubuskiego, sporządzonego na dzień 31 grudnia 2013 

roku; łącznego bilansu jednostek budżetowych i samorządowego zakładu budżetowego, sporządzonego 

na dzień 31 grudnia 2013 roku; łącznego rachunku zysków i strat sporządzonego także na 31 grudnia 

2013 w/w. jednostek i samorządowego zakładu budżetowego, a także łącznego zestawienia zmian 
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funduszu jednostki, także sporządzonego na dzień 31 grudnia. Sprawozdanie finansowe jest 

ewidencyjnym, księgowym odzwierciedleniem wykonania budżetu województwa lubuskiego za 2013 rok 

i podlegało badaniu przez biegłego rewidenta. Wynik z przeprowadzonego badania wyrażony został 

w opinii niezależnego biegłego i jest pozytywną opinią wskazującą, iż sprawozdanie finansowe 

we wszystkich aspektach przedstawia rzetelnie i jasne informacje, istotne dla oceny sytuacji majątkowej 

i finansowej jednostki na dzień 31 grudnia 2013 roku. Zostało sporządzone zgodnie z wymagającymi 

zastosowania zasadami polityką rachunkowości. Jest zgodne z wpływającymi na treść sprawozdania 

finansowego przepisami prawa i postanowieniami Statutu Województwa Lubuskiego. W związku 

z powyższym proszę Wysoki Sejmik o przyjęcie sprawozdania finansowego i udzielenie absolutorium 

Zarządowi Województwa Lubuskiego. Dziękuję.       

                   

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję, Pani Skarbnik. 

Proszę o odczytanie opinii niezależnego biegłego rewidenta z badania sprawozdania finansowego 

Województwa Lubuskiego za 2013 rok. Proszę bardzo Pan Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa 

Lubuskiego, Pan Tadeusz Ardelli. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli odczytał opinię niezależnego 

biegłego rewidenta z badania sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego za 2013 rok 

sporządzoną dla Sejmiku i Zarządu Województwa przez Biuro Usług Finansowo-Księgowych „Debet” 

spółkę z o.o. w Zielonej Górze.  

Opinia niezależnego biegłego rewidenta stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

o przedstawienie informacji o stanie mienia Województwa Lubuskiego Pana Romana Bąka, Dyrektora 

Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego.  

 

Dyrektor Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego 

Roman Bąk: Pani Marszałek. Panie Przewodniczący. Panie i Panowie Radni. Województwo lubuskie 

posiada 41 jednostek organizacyjnych, w tym 13 opieki zdrowotnej, 7 edukacji i oświaty, 10 kultury 

i sportu oraz 11 innych jednostek organizacyjnych. Ogólna wartość mienia Województwa Lubuskiego 

na dzień 31 grudnia 2013 roku wynosiła 3 514 819 323 zł. Głównym mieniem to są drogi. Mamy dróg  

1 557 km o ogólnej wartości 2 812 666 000 zł. Oprócz nieruchomości w postaci gruntów i budowli 

Województwo posiada także akcje i udziały w spółkach. Wartość akcji wynosiła 6 mln  979 tys., 
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natomiast udziały w spółkach tj. 107 512 110 zł. Główne zmiany w mieniu tj. przede wszystkim 

przekazanie majątku Szpitala Wojewódzkiego w Gorzowie na rzecz spółki nowopowstałej, 

a jednocześnie przejęcie udziałów w tej spółce w wysokości 47 mln zł. Szczegółowe przedstawienie 

wartości mienia znajdującego się w poszczególnych jednostkach oraz poszczególnych udziałów 

w naszych spółkach zawierają te załączniki tabelaryczne. Nie chciałbym ich Państwu szczegółowo 

przedstawiać. Każdy z Państwa ma ten dokument i może się z tym zapoznać. Dziękuję. 

Informacja o stanie mienia Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Czy są pytania do Pana Dyrektora? Nie ma. Wobec tego dziękuję bardzo. Proszę o przedstawienie 

opinii i wniosków Komisji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Proszę o przedstawienie opinii Komisji 

Gospodarki i Rozwoju Województwa, Pan Przewodniczący Robert Paluch. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Opinia jest 

pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Komisja Kultury, 

Edukacji, Sportu i Turystyki, Pan Przewodniczący Czesław Fiedorowicz.   

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Czesław Fiedorowicz: Opinia 

pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Komisja Rolnictwa  

i Ochrony Środowiska, Pan Przewodniczący Zbigniew Kołodziej. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Komisja Zdrowia, 

Rodziny i Spraw Społecznych, Pani Przewodnicząca Bożena Osińska.  
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Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Opinia 

pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Komisja 

Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa, Pan Przewodniczący Edward Fedko. 

 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Edward Fedko: 

Komisja 4 głosami za, przy 3 wstrzymujących się pozytywnie zaopiniowała sprawozdanie. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę, Komisja 

Budżetu i Finansów, Pan Przewodniczący Mirosław Marcinkiewicz. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Komisja Budżetu i Finansów 

Sejmiku na posiedzeniu w dniu 28 maja zapoznała się ze sprawozdaniem Województwa, na które 

składa się: bilans z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego sporządzony na dzień 31 grudnia; 

bilans jednostek budżetowych na ten sam dzień; rachunek zysków i strat; zestawienie zmian 

w funduszu jednostki na dzień 31 grudnia; bilans zakładu budżetowego; rachunek zysków i strat 

jednostki; sprawozdanie łączne zakładów budżetowych też na dzień 31 grudnia 2013; zestawienie 

zmian funduszu jednostki wraz z opinią biegłego rewidenta z badania sprawozdania finansowego oraz 

informacja o stanie mienia. Komisja w wyniku głosowania 4 głosy za, 1 głos wstrzymujący się, brak 

głosów przeciwnych, pozytywnie zaopiniowała to sprawozdanie. Dziękuję. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę 

o przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej dotyczącej sprawozdania finansowego, sprawozdania 

z wykonania budżetu województwa za 2013 rok oraz informacji o stanie mienia Województwa 

Lubuskiego, Pan Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Zbigniew Kościk.  

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Zbigniew Kościuk: Opinia pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

o przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi 

Województwa Lubuskiego przez Pana Zbigniewa Kościka, Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej.   

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Zbigniew Kościk: Komisja Rewizyjna na posiedzeniu w dniu 

28 maja 2014 roku w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego wnosi 

do Sejmiku Województwa Lubuskiego o udzielenie absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego. 

Wniosek Komisji stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę 

o odczytanie uchwały Nr 386/2014 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej 

Górze w sprawie wydania opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego 

o udzielenie absolutorium dla Zarządu Województwa Lubuskiego z tytułu wykonania budżetu 

województwa za 2013 rok, Pana Wiceprzewodniczącego Sejmiku Tadeusza Ardellego. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli odczytał uchwałę nr 386/2014 

Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 4 czerwca 2014 

w sprawie wydania opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego o udzielenie 

absolutorium dla Zarządu Województwa Lubuskiego z tytułu wykonania budżetu województwa za 2013 

rok.   

Uchwała Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze stanowi załącznik 

nr 27 do protokołu.  

                                                            

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Czy są wystąpienia klubowe? Proszę, Pani Radna Elżbieta Płonka, Klub Radnych PiS. Proszę. 

 

Przewodnicząca Klubu Radnych PiS Elżbieta Płonka: Było tak dobrze, taka beczka miodu. Teraz 

łyżka dziegciu. Absolutorium dla Zarządu Województwa. Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. 

Szanowni Państwo. Na zakończenie czteroletniej kadencji Sejmiku absolutorium dla Zarządu 

Województwa jest wyjątkową okazją do oceny zarządzania województwem samorządowym, naszym 

województwem lubuskim, przez autorski Zarząd Pani Marszałek Polak. Opozycja ma swoje niezbywalne 

prawo, niektórzy nazywają to „zbójeckim” prawem, do bardziej surowej oceny niż własny, czy koalicyjny 

klub radnych, który krytykuje być może w zaciszu gabinetów, o ile nie ma podsłuchów. Chcę 
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przypomnieć, że rok temu, oceniając bardzo krytycznie sytuację w województwie naszym, składaliśmy, 

jako Klub PiS wniosek o odwołanie Pani Marszałek. Był to wniosek nieskuteczny formalnie, gdyż 

podpisany tylko przez naszych radnych. Wiodącym problemem tego wniosku była krytyka zarządzania 

jednostkami ochrony zdrowia, a szczególnie szpitalem gorzowskim, gdyż od sierpnia 2008 roku kontrolę 

nad szpitalami i tymże szpitalem sprawowała osobiście Pani Marszałek. Szpital po pozytywnej 

restrukturyzacji odbił od dna. Państwo rządzący z PO rozegraliście to politycznie, oczywiście 

uwzględniam tu sytuację, że odpowiedzialna za ten resort, te zadania, była wtedy, chociaż jako 

Wicemarszałek, Pani Marszałek (obecnie) Polak.  Dwukrotna zmiana na stanowisku dyrektora niestety 

nie była pozytywnie odebrana, ani też i zrealizowana. Dzisiaj mamy także, na dzisiejszym posiedzeniu, 

sprawozdanie finansowe szpitala przed przekształceniem, czyli od stycznia do września ubiegłego roku. 

Ten wynik finansowy, jeśli przeanalizujemy, nie był tak optymistyczny, jak nagłaśniany. Bardzo proszę, 

żeby Pani Marszałek nie reagowała tutaj nerwowo na moją krytykę, gdyż nie taki jest cel. Chcemy 

spojrzeć do tyłu na to, co było zrobione i także, co z tego może wynikać jako przyszłość naszego 

województwa. Wtedy, rok temu, krytykowaliśmy także zarządzanie kadrami i współpracę w samym 

Zarządzie. Przez pierwsze trzy lata z trudem dobierany był układ Zarządu Województwa, powoływani 

członkowie odchodzili, niby z własnej woli. Także sposób zatrudniania w Urzędzie Marszałkowskim, 

nie zawsze publicznie, był oceniany przez naszych mieszkańców województwa lubuskiego, jako 

pozytywny. Na pewno pijar Pani Marszałek ma doskonały, doprowadzony do perfekcji. Jest to też jakaś 

formuła promocji Zarządu, a przede wszystkim myślę samorządu, a najbardziej to Pani Marszałek. 

Jesteśmy najlepsi i najaktywniejsi i o ile pamiętam, zawsze w takich kategoriach opisuje Pani Marszałek 

w województwie i poza województwem. Ale chyba jesteśmy trochę województwem z megalomanią, 

bo są pewne fakty, które mówią same za siebie. Mamy wysokie bezrobocie: 16,5% - 13 miejsce w kraju. 

PKB osiągnęliśmy na 9-tym miejscu w kraju. Niskie zarobki w stosunku do średniej w kraju. Wysoki 

odsetek osób niepełnosprawnych – praktycznie pierwsze miejsce w kraju. Niska przeciętna długość 

życia mieszkańców – 14 miejsce w kraju, kobiet na wsi szczególnie niska przeciętna długość życia.  

Wysoki odsetek rozwodów – być może pierwsze miejsce w kraju, w tym nawet Gorzów chyba. 

Destabilizacja rodziny. Brak pracy i perspektyw dla młodych, systematycznie opuszczających nasze 

województwo także. Jest Pani Marszałek oceniana też krytycznie przez samorządowców, przynajmniej  

słyszeliśmy takie głosy - za sposób dialogu, za podejmowane decyzje dotyczące środków unijnych, 

za sposób negocjacji. Przed sobą mamy budżet roku 2013 zamknięty. Rzeczywiście wykonany 

poprawnie, księgowo. Były zdarzenia wyjątkowe w roku 2013 i być może, gdyby nie te wyjątkowe 

zdarzenia, to jest przekształcenie szpitala gorzowskiego i uzyskanie dotacji – 102 mln na podstawie 

pomocy rządowej  dla samorządu, to dzisiaj ta sytuacja byłaby o wiele trudniejsza.  Ale nie wszystko, 
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co się wydarzyło w roku 2013, myślę że przyniesie nam bardzo optymistyczny rozwój. Budżet roku 2013 

to nie jest nasz autorski Klubu PiS-u, który nie miał wpływu ani na utworzenie, ani na zrealizowanie tego 

budżetu. Dlatego Klub PiS nie ma podstaw do tego, aby popierać wykonanie budżetu i popierać 

udzielenie absolutorium. Dziękuję bardzo. 

Wystąpienie Klubu Radnych PiS stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

bardzo, Pan Edward Fedko, Przewodniczący Klubu Radnych SLD. Zapraszam.           

 

Przewodniczący Klubu Radnych SLD Edward Fedko: Szanowna Pani Marszałek. Panie 

Przewodniczący. Wysoki Sejmiku.  Na dzisiejszej sesji Sejmiku dokonujemy, po raz ostatni 

w tej kadencji, oceny wykonania budżetu za poprzedni rok. Budżet roku 2013 wprawdzie uwzględniał 

podstawowe założenia rozwoju gospodarczego wynikające z dokumentów strategicznych, wieloletniego 

planu inwestycyjnego oraz zadań rocznych, ale był wielokrotnie w trakcie roku zmieniany, stąd też 

w układzie prezentowanych cyfr jest po prostu poprawny. Potwierdzają to pozytywne opinie Regionalnej 

Izby Obrachunkowej, Komisji Budżetowej, Komisji Rewizyjnej Sejmiku oraz niezależnego biegłego 

rewidenta.  W trakcie jego realizacji pojawiło się jednak parę mankamentów, które naszym zdaniem 

negatywnie wpływają na ogólną ocenę jego wykonania. Mimo wielu krytycznych uwag związanych 

z funkcjonowaniem Zarządu, pamiętamy o tym, że udzielenie absolutorium oznacza stwierdzenie 

prawidłowości działań finansowych organu wykonawczego, jakim jest Zarząd Województwa 

w określonym przedziale czasu, a z formalnego punktu widzenia w tym względzie nie stwierdzono 

nieprawidłowości. Ale sesja absolutoryjna, to również możliwość dokonania oceny funkcjonowania 

organu wykonawczego za okres minionego roku, wskazanie osiągnięć, ale również skierowanie 

krytycznych uwag w stosunku do podejmowanych działań. Nawiasem mówiąc, tych pozytywnych uwag, 

czy ocen jest niewiele, krytycznych trochę może więcej. Pozytywnie oceniamy zarządzanie środkami 

unijnymi, zarówno w ramach Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego, Programu Rozwoju 

Obszarów Wiejskich, czy Europejskiego Funduszu Społecznego. Mimo skomplikowanych procedur 

i zawiłości biurokratycznych, szczególnie przy aplikacji projektów z PROW-u i EFS-u, zauważalny jest 

widoczny postęp, zarówno w kontraktacji, jak i rozliczaniu projektów współfinansowanych ze środków 

Unii Europejskiej. Nie ma również, naszym zdaniem, zagrożeń dla skutecznego wykorzystania środków 

w ramach Krajowej Rezerwy Wykonania. Przypomnę, że jest to bonus, który województwo uzyskało 

za dobrą realizację LRPO. Mimo sporego chaosu uwidaczniającego się w procedurze przygotowania 

procesu przekształcenia szpitala w Gorzowie w spółkę prawa handlowego, wielokrotnej zmiany 
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terminów i niespójności dokumentów, efekt końcowy na tym etapie uznajemy za pozytywny. Zarząd 

Województwa zauważał, naszym zdaniem, problemy i starał się je rozwiązywać w zakresie szerokiego 

wsparcia i rozwoju masowego sportu młodzieżowego poprzez kierowanie dotacji na wiele imprez, 

masowych imprez oraz remonty i budowę obiektów sportowych. Szczególne uznanie kierujemy 

pod adresem kierownictwa Wojewódzkiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Drzonkowie za dalszy 

dynamiczny rozwój ośrodka, organizowanie zawodów sportowych o randze europejskiej i światowej. 

Jak widać kierowane strumienie pieniędzy, po raz kolejny w tym przypadku, zostały należycie 

wykonane. Natomiast, negatywnie oceniamy wykonanie budżetu w zakresie inwestycji melioracyjnych. 

Wykonanie na poziomie 65,38% zamierzonych działań jest żenująco niskie. Jak wynika ze złożonego 

sprawozdania, jednym z powodów niskiego wykonania zadań były zaniedbania w zakresie 

przygotowania inwestycji. I na nic się zdadzą tłumaczenia, że niewykorzystane środki nie przepadają, 

skoro na naszym terenie szczególnie narażeni jesteśmy na podtopienia i powodzie. Tegoroczna wiosna 

po raz kolejny pokazała, że wystarczy kilka dni intensywnych opadów, by powstało realne zagrożenie 

powodziowe. Niezrozumiałym jest również niski poziom wykorzystania środków finansowych z funduszu 

ochrony gruntów rolnych. Czy to oznacza, że nie mamy potrzeb w zakresie chociażby przebudowy 

i remontów dróg gminnych, czy też Zarząd Województwa i odpowiedzialne służby Urzędu 

Marszałkowskiego są zbyt zachowawcze w tej materii? Z mojego rozeznania wynika, 

że zapotrzebowanie na remonty dróg gminnych jest bardzo duże i szkoda, że na tak niskim poziomie 

te zadania zostały wykonane.  W roku 2013 Zarząd Województwa po raz kolejny nie spełnił oczekiwań, 

szczególnie gmin oraz innych właścicieli obiektów zabytkowych, wpisanych do rejestru Lubuskiego 

Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków. W budżecie województwa na rok 2013 wpisano łączną kwotę 

na ten cel w wysokości 500 tys. zł. Opozycyjne kluby wnioskowały o przeznaczenie na ten cel kwoty 

1 mln zł. Niestety, kluby koalicyjne uzurpujące sobie patent na wiedzę i nieomylność, postanowiły 

inaczej i pokazały samorządom lokalnym, stowarzyszeniom i organizacjom pozarządowym oraz 

związkom wyznaniowym swoje miejsce w szeregu. Ale dobrze, że na ten rok przewiduje się w budżecie 

poprawkę i skierowanie większych środków na ten cel, bowiem z zebranych wniosków, które wpłynęły 

do Urzędu Marszałkowskiego wynika, że oczekiwania w tym zakresie są ogromne.  W ubiegłym roku, 

podobnie zresztą jak w latach poprzednich, ogromne pieniądze wydano na autoreklamę Zarządu 

w mediach, zarówno tych publicznych, jak i tych komercyjnych. Tak naprawdę niektóre regionalne 

media bez takiego wsparcia finansowego publicznych środków samorządu województwa, miałyby 

trudności w utrzymaniu się na rynku. Wielokrotnie sygnalizowaliśmy Zarządowi Województwa, 

że poziom merytoryczny udzielanych odpowiedzi na interpelacje i zapytania jest żenująco niski. 

Niestety, w roku sprawozdawczym specjalnie w tym względzie nic się nie zmieniło. Ubiegły 



24 

 

rok to również głośna afera w Wojewódzkim Urzędzie Pracy, gdzie dyrektorowi jednostki prokuratura 

postawiła zarzuty. Natomiast, zachowanie Zarządu Województwa w tej sprawie było i pozostaje dla nas 

niezrozumiałe. Nie uniknęliśmy również, podobnie jak w poprzednich latach, nepotyzmu. Na stanowisku 

Dyrektora Departamentu Administracyjnego zatrudniona została córka jednego z radnych rządzącej 

koalicji i naiwne są tłumaczenia naszego kolegi, że córka jest osobą dorosłą i sama dba o swoją karierę 

zawodową i zapewne tylko przypadek sprawił, że została zatrudniona w Urzędzie Marszałkowskim, 

będąc córką Radnego Województwa i prominentnego działacza Platformy Obywatelskiej. Podobne 

przykłady mieliśmy w latach poprzednich, a dotyczyły powołania na stanowisko Zastępcy Dyrektora 

Wojewódzkiego Urzędu Pracy oraz Dyrektora Biura Sejmiku w Gorzowie. Przypadki te szeroko były 

opisywane w mediach regionalnych i ogólnopolskich. Może to dobra metoda na promowanie 

województwa i zdecydowanie tańsza niż wydawanie ogromnych pieniędzy na autoreklamy Zarządu. 

Nie mniej jednak, tak jak zaznaczyłem na początku mojego wystąpienia, absolutorium oznacza 

stwierdzenie prawidłowości działania finansowego organu wykonawczego, jakim jest Zarząd 

Województwa, w określonym przedziale czasu. Klub Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej podjął 

decyzję o swobodzie głosowania w sprawie udzielenia Zarządowi Województwa absolutorium 

za rok 2013 z nadzieją, że obecna koalicja wyrazi większą wolę współpracy z klubami opozycyjnymi 

w sprawach strategicznych dla naszego regionu do końca tej kadencji. Dziękuję bardzo. 

Wystąpienie Klubu Radnych SLD stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo, Panie 

Przewodniczący. Proszę bardzo, Pan Czesław Fiedorowicz, Przewodniczący Klubu Radnych PSL.  

 

Przewodniczący Klubu Radnych PSL Czesław Fiedorowicz: Panie Przewodniczący. Pani 

Marszałek. Wysoki Sejmiku. Budżet roku 2013, tak jak to zostało przedstawione w sprawozdaniu Pani 

Skarbnik i Pani Marszałek, jak się do tego odniosła Regionalna Izba Obrachunkowa, jak to potwierdziła 

Komisja Rewizyjna, został wykonany zgodnie z planem. Na uwagę zasługuje to, że w tym roku, 

w którym po raz ostatni rozpatrujemy w tym składzie… Oczywiście życzę Państwu i sobie, byśmy w tym 

składzie spotkali się w przyszłym roku, ale po raz pierwszy kończymy ten rok tak wysoką nadwyżką 

budżetową. A zatem to dowodzi racjonalności wydawanych pieniędzy. Informacje, które tutaj zostały 

przekazane o sposobie wydawania pieniędzy w poszczególnych działach budżetowych, mówią 

o pilnowaniu dyscypliny budżetowej i poprawnej działalności służb finansowych. Tutaj na ręce Pani 

Skarbnik składam wyrazy podziękowania za troskę o stan finansów województwa. Oczywiście, kiedy 

rozpoczynaliśmy tamten rok i głównym zadaniem, które determinowało naszą troskę o przyszłość tego 
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województwa był szpital w Gorzowie Wielkopolskim. Dzisiaj nawet kluby opozycyjne do tego odniosły 

się pozytywnie, chociaż w wystąpieniu Pani Radnej Płonki zabrzmiało tak, że to - niestety udało się, 

trochę tak to zabrzmiało, że niestety udało uratować się ten szpital w Gorzowie. Otóż Szanowni 

Państwo, poza tymi podziałami, o których tutaj powiedziano, czyli na kluby koalicyjne, kluby opozycyjne, 

mamy wiele innych podziałów w naszym województwie, mówiących o świadomości myślenia tego 

północnego, południowego. Wskazujących, o czym Państwo często też mówią, na różnice pomiędzy 

obszarami lepiej rozwiniętymi, gorzej rozwiniętymi. Na pewne zaniedbania dotyczące 

niedoinwestowania obszarów terenów wiejskich i mniej zaludnionych, większego faworyzowania miast. 

Ale problem wynika jednak z tej „krótkiej kołdry”, czyli słusznym jest uwaga SLD o zwiększanie środków 

na ratowanie zabytków, których mamy tak dużo. Dobrze, że w trakcie naszej kadencji 

zapoczątkowaliśmy ten proces, bo wcześniej jednak i nie chcę przypominać historycznie w jakim 

kształcie, w jakiej koalicji politycznej, one funkcjonowały wcześniej. Jak gdyby nie, przy podobnych 

dochodach i wydatkach, tych środków nie planowano. I chciałbym prosić o to i trzymam za słowo tych 

wszystkich, którzy dzisiaj tak mocno się za tym opowiadają, by na zabytki tylko ta kwota wzrastała 

z każdym rokiem, a przynajmniej nie była pomniejszana. Podobnie chcę odnieść się również do zadań, 

które dotyczą takiej ogólnej oceny. Rzeczywiście to jest w pewnym sensie historyczna sesja 

absolutoryjna, bo w zasadzie można próbować bilansować te całe cztery lata. Ja chcę powiedzieć 

o tym, że również wśród nas radnych tej koalicji rządzącej: PSL i PO, powstają obszary niezadowolenia, 

świadomości tego, że niektóre zadania nie zostały zrealizowane. Nie tylko po stronie wydatków. Dzisiaj 

rozmawialiśmy na Klubie o zadaniu, o którym Pan Przewodniczący Zdzisław Paduszyński tak dużo 

mówi - o Zalewie Odrzańskim. Nie dlatego, że jest to pomysł jego autorstwa, czy też inicjatywy 

obywatelskiej, stamtąd pochodzącej, tylko dlatego, że Krosno jest ważnym miastem w tym 

województwie, dlatego że musimy znaleźć sposób na rozwiązanie obwodnicy Krosna, bo w tej chwili 

to jest najbardziej zaniedbana sytuacja, jeżeli chodzi o układ komunikacyjny tego województwa, a Odra 

jest w zasadzie chyba najbardziej zagrożoną powodzią z rzek polskich, poza Wisłą i akurat ten obszar 

jest szczególnie narażony powodziami. Tutaj myślę Pani Marszałek, że rzeczywiście warto przeciąć 

ten impas. Rozmawialiśmy o tym, by zachęcić być może gminę Krosno Odrzańskie, by podjęła się takiej 

roli nie tylko mediatora, ale inicjatora tego, w jaki sposób to ważne zadanie wojewódzkie zostało 

opisane nie tylko po stronie koncepcyjnej, ale jak powinno być ono zapisane w dokumentach gminnych, 

powiatowych, wojewódzkich ale też i dokumentach strategicznych. Mówiliśmy tutaj o tym i dziękuję 

za wszystkie słowa mówiące o racjonalności wydawanych pieniędzy z funduszy unijnych. Nie chcę być 

bardziej krytyczny od PiS i SLD, ale mi na wątrobie siedzi wydawanie pieniędzy z programu rybackiego 

i nie będę udawał, że wszystko jest idealnie. Chciałbym prosić tutaj Panią Marszałek, Pana Marszałka 



26 

 

Tomczyszyna, Dyrektora Departamentu, o to, żeby sobie trochę „wziąć do serca”, to jak rzeczywiście 

ten program jest realizowany, bo poza tym, że jesteśmy radnymi, pełnimy jakieś funkcje, to „krew nas 

jasna zalewa”, kiedy jeden prosty projekt jest traktowany nieobiektywnie. Nie możemy udawać, 

że wszystko jest idealnie. Szanowni Państwo, ja chciałem na ręce Pani Marszałek oczywiście złożyć 

wyrazy podziękowania za tą naturalną determinację zdobywania środków zewnętrznych, 

bo rzeczywiście budżet województwa powiększony o środki, które pozyskujemy, tak jak w przypadku 

choćby tego słynnego projektu, stał się słynny, szerokopasmowy stał się na całą Polskę, czy też 

programu ratowania szpitala wojewódzkiego widzimy, że potrafiliśmy zdobyć trochę środków 

zewnętrznych, bo chyba o to w każdym budżecie chodzi. Żeby nie tylko województwo dzieliło 

te pieniądze, które ma do podzielenia, ale zdobywać pieniądze z zewnątrz. Oczywiście chcę i tutaj 

często z Barbarą Kucharską toczymy spory o ten sprawiedliwy podział w tym „domu lubuskim”, 

czy za dużo na południe, czy za dużo na północ. Nie jestem w stanie Ciebie Barbaro przekonać o tym 

racjonalnymi argumentami, że wystarczająco dużo pieniędzy na drogi północne idzie, bo masz swoje 

racje. Wydaje mi się, wszyscy słuchający i analizujący te dokumenty muszą sobie wziąć do serca, 

by w kolejnych kadencjach drogi do Dobiegniewa, Drezdenka były zrealizowane, tak jak przed laty 

zapowiedziano, bo tam też o to mieszkańcy pytają.  Gdzie szukać pieniędzy na to? Wydaje mi się Pani 

Marszałek, że wciąż jeszcze mamy pewne rezerwy. Sam miałem zadanie kontrolowania Przewozów 

Regionalnych i mam świadomość konieczności wydawania tych pieniędzy na Przewozy Regionalne, 

ale wciąż uważam, że są instrumenty, mówiące o tym, że jest pewna rezerwa, by po pierwsze, te koszty 

utrzymania tych Przewozów Regionalnych były nieco niższe, a po drugie, by rzeczywiście ten operator, 

który te przewozy regionalne wykonuje mógł dosyć skutecznie zabiegać o większe przychody z tego 

tytułu. Wydaje mi się, że w każdej z dziedzin musimy szukać tego rodzaju rezerw. I to jest zadanie 

dotyczące nie tylko tych lat, które minęły, ale też wniosków, które należy wyciągnąć z tego roku. 

Oczywiście na koniec, ponieważ to rzeczywiście jest ważne, za chwilę powiem o tym jak Klub PSL 

będzie głosował. Bardzo dziękuję, bo myślałem, już myślałem, że „kończ waść, wstydu oszczędź” 

będzie słowo, tak?  Tak jest, tak jest. Zgodnie z oczekiwaniem Radnego Pańtaka powiem jak Klub PSL 

będzie głosował, ale chciałbym prosić jednak… Chciałbym prosić, bo tylko prośba wydaje mi się, 

a jesteśmy jednak gronem ludzi kulturalnych… Wiem, że ostatnio zostaliśmy, jako politycy sprowadzeni 

„na bruk” zupełnie, że w naszych językach język savoir vivre, język ładny, polski, nie do końca jest 

językiem, którym się komunikujemy. Ale chciałbym prosić, bo rzeczywiście, Pani Marszałek, no jest coś 

w tym by troszeczkę się poskramiać w tej promocji, w tej autoreklamie. Żeby z tej promocji, trochę 

nawet Pani osoby, w większym stopniu poszło na Sejmik. Ja wiem, że Panu Przewodniczącemu nie 

za bardzo zależy na promocji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Złożyłem taką interpelację, 
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że chociażby Salę Kolumnową nazwać Salą Sejmiku. Żeby Sejmik cokolwiek miał, by ludzie rozumieli, 

że Sejmik to jest parlament tego województwa, ale i tak to gdzieś tam ugrzęzło. Ja pomijam promocję 

Przewodniczącego Sejmiku, bo ona jest na niezłym poziomie. Ale jeżeli chodzi o zadanie, przed jakim 

staniemy w tym roku, znowu jestem przekonany, że najmniej głosów ludzie oddadzą na radnych 

Sejmiku, bo nie bardzo do końca wiedzą, gdzieś tam w terenie, co to takiego Sejmik jest. I też nie 

chodzi o wyolbrzymianie tego. W naszej sąsiedniej Brandenburgii, Brandenburgia wydała 450 mln euro, 

żeby wybudować pałac dla parlamentu brandenburskiego. Nie stosujmy tego rodzaju odwzorowań. 

Ale chodzi o to, żebyśmy sobie zadali takie zadanie, że skoro jesteśmy parlamentem, ponosimy jakąś 

odpowiedzialność, to o tą promocję Sejmiku troszczyć się powinniśmy. Na koniec bardzo dziękuję 

wszystkim urzędnikom, którzy zatroszczyli się o legalność i racjonalność wydawanych pieniędzy. Pani 

Marszałek, na koniec i Zarządowi Województwa dziękuję tej determinacji, którą w sobie macie. 

Jesteście pracowitym Zarządem, tego nikomu z Was zarzucić nie można. I żeby Kazimierz Pańtak 

nie pękł z niecierpliwości to powiem, że Klub PSL będzie głosował za udzieleniem absolutorium 

Zarządowi Województwa Lubuskiego. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękujemy bardzo Panie 

Przewodniczący. Proszę bardzo, Pan Leszek Turczyniak w imieniu Radnych Klubu PO. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Leszek Turczyniak: Szanowna Pani Marszałek. Szanowny Panie 

Przewodniczący. Szanowni Radni. Jak dobrze wiemy, udzielenie absolutorium władzy wykonawczej jest 

często decyzją polityczną. Tymczasem oficjalne określenie prawem, często księgowe kryteria, 

narzucają, aby te oceny dokonywać jedynie na podstawie prawidłowości realizacji budżetu za poddany 

analizie okres czasu. Wiadomo, że jednym wykonanie i celowość realizacji budżetu za ubiegły 

rok podoba się bardziej lub mniej. Zapewne ocen tego budżetu będzie tyle różnych, ilu nas radnych 

siedzi na tej sali. Dlatego, ja w imieniu Klubu PO chciałbym w swoim wystąpieniu skupić się przede 

wszystkim na twardych, obiektywnych i tym samym merytorycznych argumentach, które przemawiają 

za udzieleniem absolutorium obecnemu Zarządowi Województwa Lubuskiego. Zanim jednak przejdę 

do meritum sprawy, a mianowicie do danych potwierdzających prawidłowość wykonania budżetu 

za 2013 rok, chciałbym przypomnieć, że realizacja budżetu przypadła na trudne czasy dla samorządów. 

Kryzys finansowy przyczynił się do konieczności cięcia wydatków, w tym głównie tych inwestycyjnych.   

Konieczność racjonalizowania wydatków środków na działalność bieżącą wymusił konieczność 

poszukiwania innych, niepodatkowych źródeł dochodów, tj. sprzedaż nieruchomości, lepsze 

zarządzanie posiadanymi aktywami i komercjalizację niektórych sfer działalności. Realizacja tego 
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w obecnych czasach była niezwykle trudna. Kolejne utrudnienia dla finansów każdego z 16-tu 

województw stanowił bez wątpienia fakt nastąpienia okresu przejściowego pomiędzy starą a nową 

perspektywą finansową UE, kiedy stare środki zostały już w większości wydane, a oczekuje się nowych. 

Twarde dane wynikające ze sprawozdania wskazują jednocześnie, że Zarząd Województwa poradził 

sobie z wykonaniem budżetu niezwykle sprawnie i profesjonalnie, a mianowicie: Dochody wykonane 

zostały na poziomie 92,43%. Wydatki z kolei wykonano na poziomie 82,22%. Dochody w budżecie 

wyniosły 599 mln 282 tys. Z kolei wydatki 578 mln 337 tys., co oznacza, że zachowana została 

równowaga.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: My to wiemy. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Leszek Turczyniak: Panie Radny, niech Pan wysłucha, niech 

Pan będzie cierpliwy. Ja Panu nie przeszkadzałem i bardzo proszę się zachować z godnością Radnego. 

Może Pan nie słyszał, to Panu powtarzam. Często Pana nie ma i jestem zobowiązany, żeby Pana 

uświadomić.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Zobowiązany to jesteś po to, żeby być 

porządnym Radnym, a nie… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Leszek Turczyniak: Panie Przewodniczący, proszę przywołać  

Radnego Pańtaka do porządku, aby nie przeszkadzał. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panowie, proponuję 

zakończyć tą dyskusję i wysłuchać tutaj wystąpienia Pana Radnego w imieniu Klubu Radnych PO, 

a wszelkie uwagi zostawmy sobie może w kuluarach. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Leszek Turczyniak: Łączna kwota spłaty zobowiązań 

województwa, przypadających w 2013 roku, stanowi zaledwie 3,5% planowanych dochodów. 

Tym samym nie przekracza wskaźnika ustawowego 15%, określonego w wyżej wspomnianej 

już Ustawie o finansach publicznych. I to, co najistotniejsze - budżet zamknął się nadwyżką budżetową 

w kwocie 20 mln 944 tys. zł, przy zaplanowanym w budżecie na 2013 roku deficycie w kwocie 7 mln 

151 tys. zł. Ponadto, warto zwrócić uwagę na fakt, iż w ubiegłym roku zaciągnięty nie został żaden 

kredyt ani pożyczka, co bez wątpienia, idąc w parze z odpowiedzialnym zarządzaniem wydatkami 
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województwa, przyczyniło się, w stosunku do 2012 roku, do spadku zadłużenia z 46,3% na 31,9%, 

przy dopuszczalnym ustawowo 60% wskaźniku zadłużenia. Należy również zwrócić uwagę na spadek 

w porównaniu z 2012 rokiem - wskaźnika deficytu 7 mln 274 tys. na 7 mln 151 tys. zł.  Wymienione 

przeze mnie przed chwilą argumenty dowodzą niezbicie, że budżet został wykonany w sposób 

stwierdzający fakt pozostawienia finansów województwa w dobrej kondycji, przy realizacji szeregu 

niezbędnych dla poprawy komfortu życia mieszkańców naszego województwa inwestycji. 

Do najważniejszych należy zaliczyć między innymi liczne inwestycje drogowe i infrastrukturalne, które 

stanowią ponad 61% ogółu wydatków.  Panie Radny - i tu dla Pana nie będę czytał. Pani Marszałek 

przedstawiła i myślę, że to zrobiła bardzo dobrze. Pominę ten fakt, myślę że Pan wie i Radni też. Należy 

tutaj wspomnieć również o całym szeregu inwestycji zrealizowanych w ramach PROW i LRPO 

w zakresie zabezpieczenia przeciwpowodziowego. Nie sposób tutaj wymieniać wszystkich, dlatego 

nie będę wymieniał Panie Radny, bo myślę, że Pan powinien słuchać i wie Pan, jakie inwestycje 

melioracyjne zostały wykonane i uszanuję Pana wolę. Zarówno ze środków budżetu województwa jak 

i LRPO udało nam się zrealizować szereg ważnych inwestycji sportowo-kulturalnych, wśród których 

został między innymi realizowany program pełnowymiarowych boisk do piłki nożnej „Lubuskie gra 

w piłkę”, realizacja projektu Drzonków, modernizacja Wojewódzkiego Ośrodka Sportu i Rekreacji 

w Drzonkowie, czy teatru w Gorzowie, a także modernizacja wypożyczalni głównej Wojewódzkiej 

i Miejskiej Biblioteki Publicznej w Zielonej Górze. Wartość może nieduża, ale inwestycje wyniosły 

7 mln zł.  Między innymi w ubiegłorocznym budżecie, pomimo całej uwagi skupionej na przekształceniu 

gorzowskiego szpitala, nie zapomniano również o wsparciu finansowym z przeznaczeniem 

na dofinansowanie innych wojewódzkich jednostek ochrony zdrowia. Między innymi, ze środków 

budżetu województwa, dokonano dofinansowanie inwestycji Szpitala Wojewódzkiego w Zielonej Górze, 

Wojewódzkiego Szpitala Specjalistycznego dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w Ciborzu oraz Szpitala 

dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu. Wsparcie dla wszystkich tych jednostek z budżetu 

województwa to kwota niemała, bo w wysokości prawie 3 mln zł. W imieniu Klubu Radnych PO, mając 

na uwadze wszystkie wyżej wymienione w pełni obiektywne argumenty, potwierdzone poprzez 

niezależną instytucję jaką jest Regionalna Izba Obrachunkowa, a także doceniając ostatni 

rok wytężonej pracy wszystkich osób zaangażowanych w większym lub mniejszym stopniu w realizację 

ubiegłorocznego budżetu, pragnę zapewnić, że nasz Klub będzie głosował za udzieleniem absolutorium 

Zarządowi Województwa Lubuskiego.   

Wystąpienie Klubu Radnych PO stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 
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Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Panie Przewodniczący, bardzo prosimy, 

bo w tym momencie wiemy, jak przebiegały plenum komitetu centralnego. To chyba były podobne 

słowa. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Leszek Turczyniak: Panie Radny Kościk. Jeszcze raz chcę Panu 

powtórzyć, że Klub PO będzie głosował za udzieleniem absolutorium Zarządowi Województwa. I to był 

koniec. Cierpliwie by się Pan na pewno doczekał. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Ja proponuję, żeby na ostatniej sesji, która jest planowana 20-go października, Przewodniczący Klubów 

i każdy Radny, ja zamierzam przynajmniej, wypowiedzieć swoje zdanie na temat tej kadencji. Ale 20-go 

października, na ostatniej sesji. Dziękuję bardzo. Dobrze. Szanowni Państwo. Czy ktoś z Państwa 

Radnych chciałby zabrać w tym punkcie głos?  Proszę, Pan Radny Kazimierz Pańtak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Ja, w zasadzie mam taki głos trochę formalny, 

żeby to później, żebyśmy nie byli posądzeni o coś, czy… Pani Marszałek, czy dzisiejsza sesja 

wyjazdowa była, Panie Przewodniczący, była uzgodniona z Posłem Sługockim? Bo ja wiem, że ostatnio 

musieliśmy udzielać wyjaśnień, informacji i tak dalej, to od razu, to zamknijmy, żebym ja nie musiał 

być ciągany po mediach, prawda, że wyjeżdżamy gdzieś i tak dalej, i tak dalej. Proszę o krótką 

informację. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Znaczy, trudno powiedzieć. 

Natomiast, nie uzgadnialiśmy z Panem Posłem Waldemarem Sługockim wyjazdu, jak gdyby kwestii 

związanych tutaj z sesją wyjazdową. Odpowiedź Pan Poseł dostał, więcej się nie zainteresował. 

Ale jeżeli będą jakieś zapytania to na pewno damy znać.  Dziękuję.  Szanowni Państwo, przystępujemy 

do części formalnej. Zaraz skończymy, będzie przerwa. Teraz tak, mamy uchwałę nr 606… Proszę 

bardzo, Pani Marszałek.     

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Szanowni Państwo, nie chcę przedłużać, 

ale uważam, że niegrzecznie by było gdybyśmy się nie odnieśli do niektórych przynajmniej, dosyć ostro 

postawionych zarzutów. Niektóre z nich wymagają po prostu jeszcze raz jednoznacznego wyjaśnienia. 

Na przykład sprawa podniesiona przez Klub SLD, dotycząca WUP-u, prowadzonego tam postępowania 

i jakoby nie dość konkretnych działań Zarządu w stosunku do osoby Pana Dyrektora. Pragnę 
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przypomnieć, ja już udzielałam takich informacji. Być może to się gdzieś zatarło, że dyrektor, były 

Dyrektor Wojewódzkiego Urzędu Pracy zamieszany w tą sprawę, która jest prowadzona, jest w wieku 

ochronnym – przedemerytalnym. Dopóki ta sprawa nie zostanie rozstrzygnięta w Polsce obowiązuje 

domniemanie niewinności i żadnych innych działań niż Zarząd podjął, zgodnie z prawem, podjąć 

nie mogliśmy. To jest sprawa WUP-u. Druga sprawa - szpital w Gorzowie. Faktycznie to tak zabrzmiało 

w ustach liderki Klubu PiS, jakoby się nieszczęście stało, a to jest naprawdę nasz wspólny, olbrzymi 

sukces. Rozwiązaliśmy problem. Oddłużyliśmy szpital, podjęliśmy olbrzymie ryzyko. Bardzo Państwu 

dziękuję. To nie tylko sukces 2013 roku, ale całej tej kadencji. Nikt sobie z tym wcześniej nie potrafił 

poradzić, nam się udało. To nie tylko dotacja finansowa – 110 mln łącznie. W ubiegłym roku tam 

faktycznie pierwsza transza 102 mln. Uzyskaliśmy największą dotację w Polsce i będę mówić o tym, 

co „naj” głośno, żeby bez kompleksów i odważnie to nasze najmniejsze Lubuskie uwierzyło w swój 

potencjał i swoją siłę, bo naprawdę tego potrzebujemy bardzo mocno. Widzę jak to robią inne regiony 

i wiem, że tak należy. Na 270 mln w rezerwie budżetu państwa, my sięgnęliśmy po kwotę 110 mln. 

Innym się nie udało, nam się udało. W tej chwili szpital faktycznie ma bardzo dobre wyniki finansowe 

na koniec 2013 roku – 12 mln. Dokładnie tyle wychodziło z rachunku, 4 mln miesięcznie zabierał 

komornik. Zatrzymaliśmy ten proces i powinniśmy się z tego wszyscy wspólnie cieszyć. To nie tylko 

te 110 mln pozyskane do budżetu. Również uzyskaliśmy umorzenie VAT-u - 33 mln, nie musieliśmy 

odprowadzać. Uzyskaliśmy umorzenie 7 mln publiczno-prawnych, nie musieliśmy płacić do ZUS-u. 

Także łącznie 150 mln. Jeden podpis w zakresie Szerokopasmowego Lubuskiego, gdzie jesteśmy 

liderem w Polsce, na pierwszym miejscu, za nami pustynia. Dostaliśmy do tego projektu 100 mln 

od wykonawcy. Wspólnie projekt został zrealizowany, zamknięty w tym roku, rozliczony na kwotę 

150 mln. Jesteśmy naprawdę liderem, a to nie jest autopromocja, tylko dostałam od grupy zupełnie 

niezależnych ekspertów tytuł Człowieka Roku 2013, za ten projekt. Oprócz tego, powinniśmy być z tego 

dumni, powinniśmy się cieszyć. Oprócz tego, dzięki temu, że zakontraktowaliśmy Szerokopasmowe 

Lubuskie, dostaliśmy 55 mln z krajowej rezerwy wykonania, a to jest 220 mln zł. Tylko te trzy tematy. 

Nie chcę mówić o pozostałych, bo zbyt dużo czasu by to zajęło. Lista jest długa naszych sukcesów. 

To jest budżet roczny samorządu – 500 mln. To są takie działania i taka skuteczność i to jest takie „naj”. 

Można również wymieniać inne „numer 1”, inne właśnie te „naj”. Na przykład o 25% wzrosły nakłady 

inwestycyjne lubuskich przedsiębiorców. Wzrosła liczba mikro, małych i średnich firm, ze 100 tys. 

na 110 tys. Lista taka jest długa. Co do bezrobocia, też Klub PiS-u się myli, bo dzisiaj chyba Państwo 

nie zdążyliście prasówki odrobić. Dzisiejsze media bardzo szeroko o tym piszą, pod bardzo 

optymistycznymi tytułami - „Lubuskie zatrudnia”, „Gorzów – od robotnika do inżyniera”. W maju było 

jeszcze 53 tys. bezrobotnych, a dzisiaj już jest o 3 tys. mniej. W stosunku do ubiegłego roku o 7 tys. 
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mniej, czyli 12% spadło. Obecnie stopa bezrobocia w regionie lubuskim wynosi 14,1%. Jesteśmy 

w środku tabeli. Poprawia się znacząco ta sytuacja, bo firmy inwestują. Wymienię tylko jedną firmę: 

„Rockwool”, która odnowi fabrykę za 280 mln zł. To dzisiejsze informacje tylko z jednej strony, a jest ich 

o wiele więcej. Ale te wskaźniki się poprawiają. Ja przyznaję, że wskaźnik rozwodów faktycznie jest 

w regionie lubuskim, ale myślę, że to nie jest wina Marszałka Województwa.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przewodniczącego Sejmiku, 

bo w Gorzowie.          

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Ale mówiąc już tak właśnie z tego obszaru 

społecznego, zadowolenie z życia seksualnego w regionie lubuskim też jest „naj”.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Bez rozwodów byłoby 

gorzej. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Może na tym zakończymy. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja dziękuję bardzo. 

Proponuję przejść dalej. Mamy uchwałę numer… Proszę bardzo. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Pająk: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. Tak się 

przysłuchując zachowaniu niektórych Radnych to dla mnie, to po prostu jest dzisiaj skandal. 

Zachowujemy się chyba gorzej niż niektórzy, to co usłyszeliśmy dziś na nagraniach i to co niektórzy dziś 

tutaj wyprawiają to jest dla mnie niesamowite, żeby w taki sposób Radny Sejmiku się zachowywał. 

Przepraszam bardzo, ale nikt nie przeszkadzał w wystąpieniu, jeżeli Pani Płonka występowała, czy Pan 

Fedko, czy Pan Fiedorowicz. Natomiast to, co tutaj kolega Kazimierz Pańtak w stosunku do Leszka 

Turczyniaka, to dla mnie to jest po prostu skandal. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze. Szanowni Państwo, 

ja już zwróciłem uwagę Panu Radnemu Pańtakowi, że takie rozmowy to kuluarowo i to jeszcze 

bez nagrywania, natomiast generalnie rzecz biorąc, na pewno nie było to związane jakby 

z wystąpieniem Pani Płonki, jak Pani Radna rozumie, czy z Panią Marszałek. Proszę bardzo. Może 
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zakończymy ten temat, nie będziemy nic mówić. Tak? Mam nadzieję, że do końca już będą tylko uwagi, 

albo nie uwagi, sprawy związane z województwem lubuskim. Panie Radny. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Przepraszam bardzo, ale jedno zdanie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale nie. Panie Radny, może 

umówmy się, że kończymy tą dyskusję. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Przepraszam bardzo, ale mogę jedno zdanie? 

Uczył Marcin Marcina. Ja, Panie Przewodniczący ewentualnie mam prawo i zresztą zrobiłem 

to z życzliwością i kolega skorygował, za co mu dziękuję, bo jak gdyby powtarzał rzeczy. 

Był to komentarz do jego wystąpienia. Proszę naprawdę mnie nie pouczać, Panie Marcinie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: To znaczy, Panie Radny, 

są sprawy różne, jeżeli ktoś chce, może zostawić w postaci pisemnej uwagi. Natomiast, nie sądziłem, 

że jeszcze pod koniec kadencji będziemy mieli takie niezbyt, że tak powiem, dyplomatyczne sprawy 

formalne, jeżeli chodzi o komentarze. Te komentarze może zostawmy sobie nawzajem, bez zwracania 

uwagi radnym. Radni są niezależni, są osobami dorosłymi, a sesja Sejmiku nie służy temu, żeby mówić 

w sposób, że tak powiem, może nie wulgarny, ale obcesowy niektóre własne indywidualne uwagi. 

Zachowajmy trochę godności. Wszystkie sprawy, złośliwości, czy inne zostawmy na „po sesji”. 

Ja przystępuję dalej do porządku obrad, ponieważ mamy, ja mam do przeczytania dwie uchwały. 

Szanowni Państwo, wobec wyczerpania punktu dyskusja i braku uwag radnych, co do przedstawionego 

budżetu, mamy teraz dwie uchwały. Pierwszy projekt uchwały – druk nr 606. Ja te dwie uchwały 

przeczytam i przegłosujemy je.       

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego odczytuje projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia 

sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego oraz sprawozdania z wykonania budżetu 

Województwa Lubuskiego za 2013 rok – druk nr 606. 

 

Jest uzasadnienie. Wszyscy Państwo to mają, nie będę czytał. Poddaję teraz uchwałę - druk nr 606, 

przeczytaną przeze mnie pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 
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Za 22, przeciw 2, wstrzymało się 4, 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

Uchwała Nr XLIX/596/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 czerwca 2014 r. w sprawie 

zatwierdzenia sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego oraz sprawozdania z wykonania 

budżetu Województwa Lubuskiego za 2013 rok stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, mam 

teraz uchwałę absolutoryjną. Zanim podejmiemy tą uchwałę w sprawie udzielenia absolutorium 

Zarządowi Województwa Lubuskiego, ja przeczytam treść tejże uchwały. Jest to druk nr 607.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego odczytuje projekt uchwały w sprawie udzielenia 

absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego – druk nr 607. 

 

Jest uzasadnienie do projektu uchwały. Jest to dostępne na stronach internetowych. Poddajemy teraz 

uchwałę – druk nr 607, w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 20, przeciw 4, wstrzymało się 4, 

Stwierdzam, że Sejmik Województwa Lubuskiego udzielił absolutorium Zarządowi Województwa 

Lubuskiego.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

Uchwała Nr XLIX/597/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 czerwca 2014 r. w sprawie 

udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Gratulację Pani Marszałek. 

Gratulacje  dla  całego Zarządu. Pani Marszałek, może krótki komentarz? Otóż jest to IV absolutorium 

4-letniej kadencji Pani Marszałek Elżbiety Polak, Członków Zarządu. Mówiono tu bardzo dużo na temat 

zmiany Zarządu Województwa, zmiany członków, braku autopromocji Sejmiku, promocji 

Przewodniczącego Sejmiku, która jest wystarczająco dobra. Natomiast, należy podziwiać jedną rzecz 

i powiem to – w tym województwie rządzą kobiety. Przewodniczące partii, Marszałek – jedyna w Polsce. 

Pani Marszałek, bez zbędnych słów – wszystkiego najlepszego. Jest Pani najlepsza. Gratulacje. 
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Oczywiście męskiemu gronu tutaj siedzącemu razem z Panią Marszałek, wszystkiego również 

najlepszego. Panowie, jesteście nieźli. Krótko i zwięźle. Szanowni Państwo, jeszcze raz gratulacje. 

Przystępujemy do punktu 4a. Może po sprawozdaniu zrobimy przerwę. 

 

Do punktu 4a.  

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie poparcia działań Związku Sybiraków 

Oddziału Zielonogórskiego zmierzających do uzyskania statusu osoby represjonowanej.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mieliśmy prezentację, tutaj 

wystąpienie przedstawicieli Związku Sybiraków. Proszę teraz, ta sprawa była omawiana na Komisji  

Zdrowia, proszę Panią Przewodniczącą Bożenę Osińską o przedstawienie opinii Komisji.     

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Komisja 

Zdrowia opiniuje sprawę pozytywnie. Jeżeli Państwo pozwolicie, to to stanowisko przedstawię. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska:  Na podstawie 

paragrafu 38, punkt 4 Statutu Województwa, stanowiącego załącznik do uchwały Sejmiku Województwa 

w sprawie przyjęcia Statutu Województwa Lubuskiego, Sejmik Województwa Lubuskiego popiera 

starania Związku Sybiraków Oddziału w Zielonej Górze, w zakresie działań zmierzających do uzyskania 

statusu osoby represjonowanej. Sejmik Województwa popiera również inicjatywę związku, dotyczącą 

dokonania zmian w Ustawie z dnia 21 stycznia 1991 o kombatantach oraz niektórych osobach  

będących ofiarami represji wojennych i okresu powojennego, polegającą na propozycji  nadania statusu 

osoby represjonowanej na podstawie zaświadczenia wydanego przez Urząd ds. Kombatantów i Osób 

Represjonowanych. Stanowisko to kieruje się do lubuskich parlamentarzystów, z wnioskiem o podjęcie 

stosownych działań.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Tak. Dziękuję bardzo, Pani 

Radna. Proszę, czy ktoś posiada pytania do przedstawionego projektu stanowiska? Jest to stanowisko 



36 

 

podjęte na wniosek Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych. Proszę, Pan Radny Kazimierz 

Pańtak.  Nie zauważyłem… Pan Czesław Fiedorowicz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Panie Przewodniczący. Panowie 

Przewodniczący Związku Sybiraków. Ja w ogóle popieram bardzo Waszą organizację i nieba bym Wam 

przychylił i jak powiedziałem „w ciemno” za tym bym głosował, ale to, co usłyszałem to nie bardzo... 

Niektóre fragmenty są nie bardzo zrozumiałe. Czy z tego, co nam przedstawiliście, to my mamy 

w tej chwili twierdzić, że sądy są „do d”, bo tylko dwie sprawy wygraliście? Ja myślę, że nie można… 

My nie mamy prawa, ani nie wolno nas napuszczać na ocenę sądów. W innych kategoriach 

to szczególnie ten akapit 2, czyli zmiana ewentualnie ustawy, to jak najbardziej. Ale ja na pewno, 

w kategoriach nie mamy prawa oceniać, bo jeżeli popieramy a priori to wszystko, co Państwo 

przedstawiliście, to tam też były elementy dotyczące pracy sądów. Nie mamy prawa oceniać sądów, 

jako niezawisłej władzy Rzeczypospolitej.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję za ten głos. 

Natomiast, Panie Radny, uważam, że tu nie chodzi o ocenę sądów, ale udoskonalenie ich działalności. 

Obywatele mają prawo do działań, a Sejmik, jako reprezentant Województwa Lubuskiego i wszystkich 

mieszkańców również dąży do tego, żeby wykorzystać możliwości prawne. Czyli zmienić, dokonać 

zmian legislacyjnych, o ile to jest możliwe, albo zmobilizować Lubuski Zespół Parlamentarny 

do przeprowadzenia takowych zmian. My w pełni popieramy akurat te słuszne dążenia. Proszę, 

Pan Radny Czesław Fiedorowicz.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. 

Sytuacja jest zupełnie wyjątkowa. Miałem okazję rozmawiać z osobą, którą niesłychanie cenie, bo Pan 

Sławomir Piechota, Przewodniczący Komisji Sejmowej, to człowiek o znanej marce. Człowiek ogromnie 

obiektywny i z troską przekazał taką informację, że sytuacja Sybiraków z tego okręgu zielonogórskiego 

jest zupełnie wyjątkowa w Polsce. I on przychyla się do różnych działań, które by spowodowały zmianę 

podejścia dosyć tendencyjnego. Ja wiem, że my musimy kierować się literą prawa, bo jesteśmy 

oceniani przez innych. Wprawdzie tutaj Pani Marszałek w tej chwili wyszła, ale mam nadzieję, 

że zostanie przekazane. Ja uważam, że muszą być podjęte inne kroki, no bo my posłów możemy 

prosić, ale Marszałka możemy jakoś zmobilizować, do tego, by podjąć rozmowy z ZUS-em w Zielonej 

Gorze i z Szefem Zespołu Orzeczników. Bo skoro Przewodniczący Komisji Sejmowej mówi, że on jest 

sam w gotowości uczestniczenia w takich rozmowach, bo on nie może pojąć, dlaczego w tych samych 
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orzeczeniach zdrowotnych, w tych samych sytuacjach wszędzie w Polsce są podejmowane inne 

decyzje, tylko w Zielonej Górze one są inaczej orzekane. Ja mam świadomość, tego, że oni są 

w swoich decyzjach, orzecznicy, niezależni, tylko w jakim świetle oni stawiają wszystkich innych 

orzeczników w Polsce. Czyli jeśli nasi orzecznicy stwierdzają, że nie ma podstaw do przyznania tych 

świadczeń Sybirakom to znaczy, że wszyscy inni w Polsce się mylą, przyznając takie świadczenia. 

Ja uważam, że Panie Przewodniczący być może i przy Pana udziale, no jest potrzeba tutaj pewna rola 

negocjacyjna, bo być może tutaj są jakieś „zakwasy”. Być może szef orzeczników nie lubi Sybiraków, 

albo jakiegoś prezesa nie lubi, albo jeszcze coś. Ale nie debatujmy na ten temat, bo sprowadzilibyśmy 

to do... Ja zwracam się, żeby poza tą uchwałą jednak podjęte zostały działania spotkań i rozmów 

z ZUS-em na ten temat, przy udziale również specjalistów od nawet Polskiej Akademii Nauk 

i Uniwersytetu, którzy stwierdzają, że w sposób ewidentny tego rodzaju działania prowadzone tutaj 

powinny być. Zmierzające do innego, skuteczniejszego orzekania o sprawach Sybiraków tego okręgu 

zielonogórskiego. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panie Radny, chciałem 

powiedzieć tak, że te sprawy były poruszane dzisiaj na Komisji Zdrowia. Wszystko to, co Pan mówił tam 

było również poruszane. Proszę bardzo, Pan Radny Kazimierz Pańtak. Ale w tej sprawie rozumiem? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Oczywiście apel jest jak najbardziej „z serca 

idący”, ale to jest oddział ZUS-u i to jest, ja tu słyszę, jak to. To nie jest samodzielny ZUS tutaj. Co my 

mamy do tego?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale Panie Radny, to było 

też omawiane.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Uważam, że na szczeblu Warszawy ma być, 

a nie na tym szczeblu. Nie pakujcie się w to, bo naruszycie prawo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze. Ale my nie 

naruszamy ani prawa, ani nie pakujemy się w coś, tylko umożliwiamy dla Związku Sybiraków podjęcie 

działań, posługując się pozytywną opinią Sejmiku. Kończę dyskusję w tym punkcie. Proszę Radnych 

o zajęcie miejsc.  Wobec braku uwag, projekt stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie 

poparcia działań Związku Sybiraków Oddziału Zielonogórskiego zmierzających do uzyskania statusu 
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osoby represjonowanej poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 27, przeciw 0, wstrzymało się 0, 

Dziękuję bardzo.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 czerwca 2014 r. w sprawie poparcia działań Związku 

Sybiraków Oddziału Zielonogórskiego zmierzających do uzyskania statusu osoby represjonowanej stanowi 

załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Wiceprezes Oddziału Związku Sybiraków w Zielonej Górze Edward Daszkiewicz: Panie 

Przewodniczący, jedno słowo tylko. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę mówić.   

 

Wiceprezes Oddziału Związku Sybiraków w Zielonej Górze Edward Daszkiewicz: Serdecznie 

Państwu w imieniu wszystkich Sybiraków, dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, mamy punkt 4 za sobą. Teraz punkt 5. Ze względów organizacyjnych proponuję 40 minut 

przerwy, do godziny 16.30, no niestety. Natomiast, proszę tak… Moment, proszę siadać. I teraz tak, 

po kolei. Proszę Kapitułę „Honorowy Obywatel”, czyli tak - Pani Marszałek, ja, plus Przewodniczący 

Klubów, proszę żeby teraz udali się do salki tej pierwszej, gdzie był Klub Radnych SLD. Natomiast 

po 5 minutach dojdzie do obrad Komisji Kultury pod przewodnictwem Pana Przewodniczącego 

Fiedorowicza i Komisji Rolnictwa. Te komisje jak się skończą, pracownicy będą informować radnych 

i o godzinie 16.30 wracamy do tematu. Teraz Pani Marszałek, ja plus Przewodniczący Klubów, proszę 

o udanie się do salki na górę. Oczywiście jest przerwa i proponuję zwiedzanie ośrodka. Dziękuję.  

 

Przerwa w obradach 

Po przerwie 
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Do punktu 5.  

Sprawozdanie roczne z wykonania planów finansowych za 2013 r. w poszczególnych 

jednostkach organizacyjnych Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Instytucje kultury. Mamy 

Dyrektora, Pana Mirosława Glaza. Jest Pan Dyrektor? Jest. Dyrektora Departamentu Infrastruktury 

Społecznej. Proszę. Nie ma Pana Przewodniczącego Komisji. Dobrze. Wobec tego tak, mam w planie 

Komisję Budżetu, ale proszę bardzo o opinię Komisji Kultury Edukacji, Sportu i Turystyki, 

Pan Przewodniczący Czesław Fiedorowicz.   

Sprawozdanie roczne z wykonania planu finansowego instytucji kultury za 2013 rok, w szczegółowości 

nie mniejszej niż w planie finansowym stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Czesław Fiedorowicz: Opinia 

pozytywna, Panie Przewodniczący. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czekamy Panie 

Przewodniczący. Proszę o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów. Proszę Pana 

Przewodniczącego Komisji, Mirosława Marcinkiewicza. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Jednostki 

Ochrony Zdrowia. Mamy Panią Dyrektor Łucję Wojewódzką, Dyrektora Departamentu Ochrony  

Zdrowia. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów. 

Sprawozdanie z wykonania planu finansowego jednostek ochrony zdrowia – Samodzielnych 

Publicznych Zakładów Opieki Zdrowotnej, dla których podmiotem tworzącym jest Województwo 

Lubuskie, za rok 2013 stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pani Bożena 

Osińska, opinia Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych. W zastępstwie jest? Pani Barbary 

Kucharskiej nie ma? Proszę poprosić Radnych. Dziękuję. Proszę Radna Barbara Kucharska, 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych, opinia Komisji w sprawie 

jednostek ochrony zdrowia.  

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Barbara Kucharska: Opinia 

pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Wojewódzkich Ośrodków Ruchu Drogowego w Zielonej Górze i Gorzowie Wlkp. Mamy Pana Zdzisława 

Smoła. Jest Pan Dyrektor? Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Proszę Pana Mirosława 

Marcinkiewicza o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów. 

Sprawozdanie z wykonania planu finansowego za 2013 rok Wojewódzkich Ośrodków Ruchu 

Drogowego w Zielonej Górze i Gorzowie Wlkp. stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Robert 

Paluch, Komisja Gospodarki i Rozwoju Województwa. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy mają Państwo 

pytania do przedstawionych sprawozdań? Nie mamy. Dziękuję. Wobec braku pytań i uwag uznaję, 

że Sejmik sprawozdania przyjął do wiadomości. 
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Do punktu 6. 

Raport końcowy Badanie ewaluacyjne pn. „Ewaluacja ex-ante Projektu Regionalnego Programu 

Operacyjnego – Lubuskie 2020” wraz z Projektem Regionalnego Programu Operacyjnego – 

Lubuskie 2020. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Dyrektor 

Katarzynę Drożak, Dyrektora Departamentu Rozwoju Regionalnego. Proszę bardzo. Czy są pytania? 

Nie ma. Na sali jest również Pan Sławomir Kozieł – członek zespołu ewaluacyjnego z firmy ASM - 

Centrum Badań i Analiz Rynku. Natomiast, wobec braku pytań proszę Pana Roberta Palucha 

o przedstawienie opinii Komisji.    

Raport końcowy Badanie ewaluacyjne pn. „Ewaluacja ex-ante Projektu Regionalnego Programu 

Operacyjnego – Lubuskie 2020” wraz z Projektem Regionalnego Programu Operacyjnego – Lubuskie 

2020 stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Komisja przyjęła. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy mają Państwo 

pytania do przedstawionego raportu? Nie? Wobec tego, wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik 

raport przyjął do wiadomości. Dziękuję Panu Sławomirowi Koziełowi oraz Pani Katarzynie Drożak. 

 

Do punktu 7. 

Sprawozdanie z realizacji Lubuskiej Regionalnej Strategii Innowacji 2010 – 2015.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Dyrektor 

Katarzynę Drożak. Proszę Pan Robert Paluch, opinia Komisji. 

Sprawozdanie z realizacji Lubuskiej Regionalnej Strategii Innowacji 2010 – 2015 stanowi załącznik 

nr 50 do protokołu.   

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Komisja przyjęła. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy są pytania 

do przedstawionego sprawozdania? Nie ma. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął 

sprawozdanie do wiadomości.  

 

Do punktu 8. 

Sprawozdanie z realizacji „Strategii Polityki Społecznej Województwa Lubuskiego na lata 2005-

2013” w 2013 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Na sali jest obecny 

Pan Jakub Piosik, Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze. Proszę Panią 

Radną Bożenę Osińską o przedstawienie opinii Komisji.  

Sprawozdanie z realizacji „Strategii Polityki Społecznej Województwa Lubuskiego na lata 2005-2013” 

w 2013 roku stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Opinia 

pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy mają Państwo 

pytania do przedstawionego sprawozdania? Pani Radna Elżbieta Płonka. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Dziękuję bardzo. Ja na Komisji zadawałam takie 

pytanie, bo wydawało mi się, że widziałam te liczby, z którymi się zwracałam do Pana Dyrektora. 

Dotyczy to, kwota 570 mln zapisana w realizacji Lubuskiej Strategii Zatrudnienia. Kwota 570 mln 

nakładów na pomoc 184 tys. osób. Kwota duża, rzędu budżetu województwa. Udział 180 kilku tys. 

osób. Jakie to właściwie działanie? Czy to jakieś trwałe efekty, czy to są tylko miękkie projekty i taka 

suma z użycia miękkich projektów?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan Dyrektor 

Piosik. Zapraszam Pana tutaj do mikrofonu. 

 

Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze Jakub Piosik: Panie 

Przewodniczący. Pani Marszałek. Pani Radna. Było to pytanie, tylko to pytanie będzie skierowane 
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dla Pana Dyrektora WUP-u, ponieważ to dotyczy 11-go punktu - Ocena sytuacji na lubuskim rynku 

pracy.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Przepraszam. Pozostaje pytanie do następnego 

punktu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Czy mają 

Państwo pytania dotyczące przedstawionego sprawozdania? Nie? Wobec braku pytań i uwag uznaję, 

że Sejmik sprawozdanie przyjął do wiadomości.  

 

Do punktu 9. 

Ocena zasobów pomocy społecznej za rok 2013 i rekomendacje na 2014 rok dla województwa 

lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Dyrektora 

Jakuba Piosika. Proszę Panią Bożenę Osińską o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny 

i Spraw Społecznych. 

Informacja dotycząca oceny zasobów pomocy społecznej za rok 2013 i rekomendacje na 2014 rok 

dla województwa lubuskiego stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Opinia 

pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy Państwo mają 

pytania do przedstawionego sprawozdania? Nie ma? Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik 

informację przyjął do wiadomości. 

 

Do punktu 10. 

Sprawozdanie z realizacji „Strategii rozwoju kultury Województwa Lubuskiego” za 2013 rok. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Dyrektora 

Mirosława Glaza, Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej. Proszę Pana Radnego Czesława 

Fiedorowicza o przedstawienie opinii Komisji.  

Sprawozdanie z realizacji „Strategii rozwoju kultury Województwa Lubuskiego” za 2013 rok stanowi 

załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Czesław Fiedorowicz: Komisja 

opinię zaopiniowała. To z wrażenia, bo przy stole stoję. Pozytywnie. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Ten stół powoduje 

stresy. Jestem w szoku. Dziękuję. Czy ktoś posiada pytania do przedstawionego sprawozdania? 

Nie ma? Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik sprawozdanie przyjął do wiadomości. 

 

Do punktu 11. 

Ocena sytuacji na lubuskim rynku pracy i realizacji zadań w zakresie polityki rynku pracy. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Dyrektora 

Łukasza Hudziaka, Wicedyrektora do spraw rynku pracy i doradztwa zawodowego Wojewódzkiego 

Urzędu Pracy w Zielonej Górze. Proszę Pan Robert Paluch, opinia Komisji Gospodarki i Rozwoju 

Województwa. 

Ocena sytuacji na lubuskim rynku pracy i realizacji zadań w zakresie polityki rynku pracy stanowi 

załącznik nr 58 do protokołu. 

 

 Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Komisja wysłuchała 

i przyjęła sprawozdanie. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy są pytania? 

Rozumiem, że pytanie, które Pani (Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka) zadała? Proszę 

Panie Dyrektorze. Słyszał Pan pytanie? Proszę. 
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Wicedyrektor do spraw rynku pracy i doradztwa zawodowego Wojewódzkiego Urzędu Pracy 

Łukasz Hudziak: To znaczy, na wstępie chciałbym powiedzieć, że sprawozdanie z realizacji 

„Lubuskiego planu działań na rzecz zatrudnienia za rok 2013” było przedmiotem ostatniej sesji Sejmiku. 

Te kwoty były omawiane. Mieliście Państwo też w dokumentach i kwota ponad 500 mln wzięła się nie 

z Wojewódzkiego Urzędu Pracy, tylko z „partnerów rynku pracy”, którzy jakby pracują wspólnie nad 

całym rynkiem pracy Województwa Lubuskiego. Są tutaj również środki z OHP, środki PFRON. 

Również środki z Funduszu Pracy, które w zeszłym roku, jako Wojewódzki Urząd Pracy 

rozdysponowaliśmy w kwocie 102 mln na Powiatowe Urzędy Pracy.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Jeśli mogę powiedzieć - zgadza się. A ja jednak 

się nie myliłam, jest to w informacji o podejmowanych działaniach - kierunki prorodzinnej polityki 

społecznej, załącznik nr 4.  

 

Wicedyrektor do spraw rynku pracy i doradztwa zawodowego Wojewódzkiego Urzędu Pracy 

Łukasz Hudziak: To znaczy nie wiem, kto tą strategię stworzył i kto te dane tam wpisał.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Została pewnie udostępniona z kilku źródeł 

i w ten sposób zostało to zapisane. No w każdym bądź razie kwota duża. 

 

Wicedyrektor do spraw rynku pracy i doradztwa zawodowego Wojewódzkiego Urzędu Pracy 

Łukasz Hudziak:  No nie wiem, czy Dyrektor Jakub Piosik może się do tego odnieść, bo ja do Strategii 

Polityki Społecznej tego nie umiejscowię. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Panie Dyrektorze. 

Zapraszam. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Możemy zostawić to na następną sesję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze. To może 

na następną sesję krótka informacja. Następna sesja robocza we wrześniu. Dziękuję. Czy Państwo 

mają pytania do przedstawionego sprawozdania? Nie ma? Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik 

informację przyjął do wiadomości. 
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Do punktu 12. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia z budżetu Województwa 

Lubuskiego w roku 2014 dotacji celowych na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty 

budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków położonych na obszarze 

województwa lubuskiego – druk nr 601. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Dyrektora 

Mirosława Glaza. Czy są wystąpienia klubowe? To już są uchwały, musimy głosować. Proszę 

o skupienie się. Nie ma wystąpień klubowych. Proszę Pana Czesława Fiedorowicza o opinię Komisji  

Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Czesław Fiedorowicz: Pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Mirosław 

Marcinkiewicz, opinia Komisji Budżetu i Finansów.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję.  Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa posiada pytania? Nie ma? Wobec braku uwag i pytań projekt uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2014 dotacji 

celowych na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych 

do rejestru zabytków położonych na obszarze województwa lubuskiego – druk nr 601, poddaję pod 

głosowanie.  Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 0, 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. Dziękuję bardzo. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 
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Uchwała Nr XLIX/586/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 czerwca 2014 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2014 dotacji celowych 

na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru 

zabytków położonych na obszarze województwa lubuskiego stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Do punktu12a.  

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom 

samorządu terytorialnego z przeznaczeniem na dofinansowanie programu pn. „Boiska 

do Plażowej Piłki Siatkowej - Lubusik – sportowe Lubuskie na lato” na 2014 rok – druk nr 610. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Dyrektora 

Mirosława Glaza. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę Pana Czesława Fiedorowicza 

o przedstawienie opinii Komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Czesław Fiedorowicz: Opinia 

pozytywna, bo dwie gminy z południa, dwie gminy z północy dostaną. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę, Pan 

Mirosław Marcinkiewicz, opinia Komisji Budżetu i Finansów.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś 

z Państwa Radnych posiada pytania lub uwagi do przedstawionego projektu? Nie ma? Wobec braku 

uwag projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom 

samorządu terytorialnego z przeznaczeniem na dofinansowanie programu pn. „Boiska do Plażowej Piłki 

Siatkowej - Lubusik – sportowe Lubuskie na lato” na 2014 rok – druk nr 610, poddaję pod głosowanie.   

Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony.  Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski. 
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Za 27, przeciw 0, wstrzymało się 0, 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

Uchwała Nr XLIX/587/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 czerwca 2014 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu terytorialnego 

z przeznaczeniem na dofinansowanie programu pn. „Boiska do Plażowej Piłki Siatkowej - Lubusik – 

sportowe Lubuskie na lato” na 2014 rok stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

 

Do punktu 12b. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu 

Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przypadających w 2014 roku na realizację zadań 

samorządu województwa lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz 

zatrudnianiu osób niepełnosprawnych – druk nr 611. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Dyrektora, Pana 

Jakuba Piosika. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę Panią Bożenę Osińską 

o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Opinia 

pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś 

z Państwa Radnych posiada uwagi lub pytania do projektu uchwały? Nie ma. Wobec braku uwag 

i pytań projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu 

Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przypadających w 2014 roku na realizację zadań samorządu 

województwa lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu osób 

niepełnosprawnych – druk nr 611, poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk zielony.  Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 25, przeciw 0, wstrzymał się 1, 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

Uchwała Nr XLIX/588/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 czerwca 2014 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 

przypadających w 2014 roku na realizację zadań samorządu województwa lubuskiego w zakresie 

rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych stanowi załącznik nr 73 

do protokołu. 

 

Do punktu 12c. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie podziału Województwa Lubuskiego 

na obwody łowieckie – druk nr 603. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy na Sali Zastępcę 

Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma? 

Proszę Pana Zbigniewa Kołodzieja o przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia Komisji 

pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś 

z Państwa Radnych posiada pytania lub uwagi? Nie? Wobec braku uwag i pytań, projekt uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie podziału Województwa Lubuskiego na obwody łowieckie – druk nr 603, 

poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony.  Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 27, przeciw 0, wstrzymał się 1, 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

Uchwała Nr XLIX/589/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 czerwca 2014 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie podziału Województwa Lubuskiego na obwody łowieckie stanowi załącznik nr 77 

do protokołu. 
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Do punktu 12d. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie podziału Województwa Lubuskiego 

na obwody łowieckie – druk nr 612. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Zastępcę Dyrektora 

Departamentu Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę Pana Zbigniewa 

Kołodzieja o opinię Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia Komisji 

pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku pytań i uwag projekt uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie podziału Województwa Lubuskiego na obwody łowieckie – druk nr 612, 

poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 27, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

Uchwała Nr XLIX/590/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 czerwca 2014 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie podziału Województwa Lubuskiego na obwody łowieckie stanowi załącznik nr 81 

do protokołu. 

 

Do punktu 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany statutu Szpitala Wojewódzkiego Samodzielnego 

Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej im. Karola Marcinkowskiego w Zielonej Górze – druk  

nr 602. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Łucję 

Wojewódzką, Dyrektora Departamentu Ochrony Zdrowia. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę 

Panią Bożenę Osińską o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 82 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Opinia 

pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 83 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czy ktoś z Państwa 

Radnych posiada pytania lub uwagi do projektu uchwały? Nie ma. Wobec braku uwag projekt uchwały 

w sprawie zmiany statutu Szpitala Wojewódzkiego Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej im. Karola Marcinkowskiego w Zielonej Górze – druk nr 602, poddaję pod głosowanie. 

Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 27, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

Uchwała Nr XLIX/591/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 czerwca 2014 r. w sprawie 

zmiany statutu Szpitala Wojewódzkiego Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej 

im. Karola Marcinkowskiego w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 

 

Do punktu 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego 

na 2014 rok – druk nr 604, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Józefę 

Chalecką, Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę Pana 

Mirosława Marcinkiewicza o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji podjęta  

w dniu dzisiejszym jest pozytywna. 
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Opinia Komisji stanowi załącznik nr 87 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada pytania lub uwagi do projektu uchwały? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań 

projekt uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2014 rok 

– druk nr 604, wersja 2, poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 1. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

Uchwała Nr XLIX/592/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 czerwca 2014 r. w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2014 rok stanowi załącznik nr 89 

do protokołu. 

 

Do punktu 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2014-2029 – druk nr 605, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Skarbnik 

Józefę Chalecką. Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza  

o przedstawienie opinii Komisji. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 90 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu I Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 91 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa Radnych posiada uwagi lub pytania? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań projekt uchwały  

w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata  

2014-2029 – druk nr 605, wersja 2, poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  
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Za 25, przeciw 0, wstrzymało się 2. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

Uchwała Nr XLIX/593/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 czerwca 2014 r. w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2014-2029 

stanowi załącznik nr 93 do protokołu. 

 

Do punktu 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania tytułu „Honorowego Obywatela Województwa Lubuskiego” 

– druk nr 608. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mieliśmy dzisiaj posiedzenie 

Kapituły „Honorowego Obywatela Województwa Lubuskiego”. Efektem tych obrad jest przedstawiony 

projekt uchwały, który otrzymaliście Państwo w trakcie dzisiejszej sesji. Mamy tylko jedno zgłoszenie. 

Czy są wystąpienia klubowe? Nie ma. Czy ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę, 

Pan Radny Kazimierz Pańtak.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 94 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Ja, przepraszam. Nie chcę być tu pod prąd, 

ale należy zadać pytanie - czy nadanie Jurkowi Owsiakowi tytułu „Honorowego Obywatela 

Województwa Lubuskiego” nie będzie dla niego zaskoczeniem? Czy my nie chcemy zagłaskać Jurka 

Owsiaka? Niedawno, bodajże dwa lata temu, albo rok, nadaliśmy mu tytuł „Zasłużony dla Województwa 

Lubuskiego”. Wiem, że w dalszej części jest nadanie dla Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy. To jest 

fundacja, zasługi dla Województwa Lubuskiego. Czy to wiąże się ze zbliżającą się kampanią wyborczą 

do Sejmiku? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Nie. Absolutnie, Panie 

Radny. Słyszał Pan o Przystanku Woodstock? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Wie Pan, ja więcej tu walczyłem. Pana jeszcze 

tu nie było, jak walczyłem o Przystanek Woodstock z całym PiS-em tutaj.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Oczywiście, Panie Radny. 
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Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Mogą to potwierdzić, jakie były czasy. 

Natomiast, miałem odwagę wtedy i różne były czasy. Natomiast, nie wiem, czy nie będzie to… 

W końcu Jurek Owsiak robi to dla całej Polski. Czy my mamy, aż takie prawo? Czy on o tym wie? 

Przepraszam, ja zadaję pytania. Czy to, że robi u nas w województwie imprezę, jest dla nas to bardzo 

chwalebnie, bardzo się cieszymy z tego i bardzo chcemy tej imprezy. Ale, żeby już od razu został 

„Honorowym Obywatelem Województwa Lubuskiego”. Ja, mam pewne wątpliwości. Dlaczego nie mamy 

o tym podyskutować?     

   

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo, Panie 

Radny. Czy ktoś do projektu uchwały posiada pytania lub uwagi? Nie, tylko jeden Pan Radny. Dziękuję 

bardzo za wypowiedź, Panie Radny.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Proszę bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Jest demokratyczne 

głosowanie. Wobec braku pytań, uwag projekt uchwały w sprawie nadania tytułu „Honorowego 

Obywatela Województwa Lubuskiego” – druk nr 608, poddaję pod głosowanie. Kto jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 17, przeciw 0, wstrzymało się 10. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Dziękuję bardzo. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

Uchwała Nr XLIX/594/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 czerwca 2014 r. w sprawie 

nadania tytułu „Honorowego Obywatela Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 96 

do protokołu. 

 

Do punktu 17. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 609. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 97 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, w dniu 

dzisiejszym, przed sesją, odbyło się posiedzenie Kapituły „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego”. Efektem jej obrad jest przedstawiony projekt uchwały podczas trwania 

dzisiejszej sesji. Jego celem jest przedstawienie Odznaczonych i tych wszystkich otrzymaliście Państwo 

do wglądu. Mogliście się z tym zapoznać. Na 10 wniosków załatwiliśmy 3 wnioski, przegłosowaliśmy 

pozytywnie i przedstawiliśmy tutaj do przegłosowania dla Szanownego Sejmiku. Czy są wystąpienia 

klubowe? Nie ma. Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania lub uwagi do projektu? Nie ma. Wobec 

braku uwag i pytań projekt uchwały w sprawie nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 609, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 24, przeciw 0, wstrzymało się 3. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 

Uchwała Nr XLIX/595/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 czerwca 2014 r. w sprawie 

nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 99 

do protokołu. 

 

Do punktu 17a. 

Deklaracja Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie wyrażenia woli przejęcia w zarządzanie 

odcinków dróg gminnych, stanowiących uprzednio przebieg drogi krajowej nr 3 na terenie 

województwa lubuskiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Jest Pan Dyrektor Zbigniew 

Smoła, Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Proszę Pana Roberta Palucha  

o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 100 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Opinia Komisji jest 

pozytywna. Jednak opinia Komisji uwzględnia autopoprawkę Wicemarszałka dotyczącą uzupełnienia 

tego załącznika w postaci mapy o dwie gminy: Gminę Zielona Góra i Gminę Otyń. Z racji tego, że tam, 

na tym odcinku została wybudowana dwa lata prędzej również S3. Co prawda jednojezdniowa, 
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ale jakby umknęła ostatecznie w tym projekcie uchwały. Więc, opinia pozytywna jednogłośnie 

z tą właśnie autopoprawką.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 101 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę bardzo, 

Pan Wicemarszałek Bogdan Nowak.   

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Bogdan Nowak: Chcemy wprowadzić jeszcze jedną 

autopoprawkę. Autopoprawka polega na tym, że wykreślamy z treści uchwały punkt 3, odnoszący treść 

uchwały do załącznika w postaci mapy i ograniczamy zastosowanie tej uchwały, po prostu 

do porozumień bilateralnych pomiędzy jednostkami samorządu terytorialnego, nie wskazując 

jednoznacznie, o które odcinki chodzi, itd. Czyli wykreślamy punkt 3, nie ma załącznika w postaci mapy. 

Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo… 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Jeśli można, Panie 

Przewodniczący? Myślę, że ta autopoprawka dalej idąca jest i wychodzi jak najbardziej naprzeciw temu, 

co głosowała Komisja i na przyszłość.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku 

uwag i pytań projekt deklaracji Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie wyrażenia woli przejęcia 

w zarządzanie odcinków dróg gminnych, stanowiących uprzednio przebieg drogi krajowej nr 3 

na terenie województwa lubuskiego, poddaję pod głosowanie wraz z autopoprawką przedstawioną 

przez Zarząd Województwa. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że deklaracja została podjęta. 

Przechodzimy do punktu 18. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 102 do protokołu. 
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Deklaracja Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 23 czerwca 2014 r. w sprawie wyrażenia woli 

przejęcia w zarządzanie odcinków dróg gminnych, stanowiących uprzednio przebieg drogi krajowej nr 3 

na terenie województwa lubuskiego stanowi załącznik nr 103 do protokołu. 

 

Do punktu 18. 

Wnioski i interpelacje. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo. Ponieważ 

tak się składa, że jesteśmy w gminie Babimost, mamy na sali Burmistrza Babimostu, Pana Bernarda 

Radnego. Po przegłosowaniu uchwał już, z tego względu, że w imieniu Powiatu wystąpił Pan Ireneusz 

Plechan na początku sesji, ale mamy Pana Burmistrza, to może proszę Pana Burmistrza w tym 

momencie o zabranie głosu. Zapraszam, Panie Burmistrzu. Pan Bernard Radny. 

   

Burmistrz Miasta i Gminy Babimost Bernard Radny: Szanowni Radni, Zarząd, Pani Marszałek. 

Nie będę długo mówił, ponieważ wszyscy wiemy są takie czasy - lepiej mówić mniej niż więcej.  

Ale, chciałbym coś, niecoś Wam powiedzieć na temat naszej gminy, Babimostu. Obraduje tutaj Sejmik. 

Cieszę się bardzo, że wybrał miejscowość Kolesin. A więc troszeczkę naszej gminy można zobaczyć. 

Ale, zapraszam, nie tylko tutaj, do tej miejscowości, ale także do pozostałych. Chciałbym 

te najważniejsze rzeczy tylko tutaj przekazać. Nie będę zanudzał. Nie mniej jednak myślę, że kilka 

informacji, które dotyczą naszej gminy, gminy Babimost, warto proszę Państwa posłuchać. Mianowicie, 

myślę, że wszyscy zdają sobie sprawę, że gmina Babimost kiedyś była to gmina przede wszystkim 

wojskowa i rolnicza. Tak się składa, że wojsko, w 1992 roku został rozwiązany pułk myśliwski, 

natomiast w 2004 roku zamknięto całkowicie garnizon. Natomiast, rolnictwo jeszcze funkcjonuje i ma się 

dobrze. Nawet się w pewnym stopniu rozwija. Gospodarstwa się powiększają. Tak się też złożyło, że jak 

powstały samorządy w roku 1990, to pierwszym burmistrzem był wojskowy. A po nim przyszedłem ja, 

a ja jestem z rolnictwa, akurat z gospodarstwa indywidualnego. Dzisiaj jest tak, że Babimost głównie 

znany jest z gospodarki. Wszędzie, gdzie bywam, oczywiście starsze pokolenie, które kojarzy to, że byli  

w jednostce wojskowej, to mówią o wojsku. Natomiast, nie tylko w naszym województwie, ale także 

na różnych spotkaniach, nie tylko krajowych, ale także międzynarodowych, mówimy o gospodarce, 

ponieważ udało nam się na przestrzeni tych lat przejść z tego wojskowego zadania w tej gminie 

do gospodarki. Tak, jak już Pani Marszałek mówiła, dzisiaj mamy 4 tys. miejsc pracy. A więc rynek 

pracy w Babimoście jest nie tylko dla naszych mieszkańców, ale dla gmin ościennych. Tak się składa, 

że firma „Iste”, która zatrudnia ponad 200 osób ma kłopoty z naborem, kupiła autobusy i wozi ludzi 
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z Zielonej Góry do pracy. A więc, jak to widać, jak ten rynek u nas funkcjonuje. Nie ma co ukrywać, 

że lokomotywą na początku była i jest „Ikea”, zakład produkcyjny. Zakład produkcyjny największy 

w naszym województwie pod względem i obrotu i zatrudnienia. I Babimost i Chlastawa, w tych dwóch 

zakładach pracuje 3 tys. osób. Jeszcze jest 200 osób w Zbąszyniu, ale to już naprawdę jest mało. 

Zakład, który przechodził z Wielkopolski do Lubuskiego, tutaj do nas, do Chlastawy. Tam ma swoje 

biuro, tam pracuje dyrekcja. Były też takie założenia, że trzeba to skomunikować, te dwa zakłady - 

Babimost i  Chlastawę. A więc połączyć to drogą, aby ten zakład mógł się po prostu rozwijać. I takie 

plany rozwojowe są nadal. My w tej chwili kończymy już plan zagospodarowania przestrzennego 

w naszym mieście, gdzie właśnie „Ikea” chce postawić 10 tys. m halę pod kątem produkcji, cięcia płyt, 

które przyjeżdżają z „Kronopolu”. A więc zwiększa się produkcja. To nie jest magazyn. Łączy się z tym, 

że następne osoby zostaną zatrudnione. Ja, tylko powiem, że na przestrzeni teraz czerwca i lipca, 

30 osób jest zatrudnionych i w ogóle się tego nie nagłaśnia, ponieważ to jest normalne. Jak czytam 

gdzieś w gazecie, że zakład uruchomiono w miasteczku jakimś tam, czy w mieście i zatrudni 15 osób, 

to tutaj jest to normalne. Tego się nawet nie podaje, ponieważ podania są bardzo często tutaj 

z Sulechowa, Gminy Szczaniec, także z gmin z Wielkopolski. Jest to zakład, który dominuje tutaj i który 

stwarza także miejsca pracy dla kooperantów, ponieważ tak już bywa, że 1/3 mniej więcej powstaje 

dodatkowych miejsc pracy oprócz tych, które są w danym zakładzie macierzystym. A więc, jeśli mamy 

3 tys., to ten jeszcze 1 tys. trzeba dodać i wtedy mamy 4 tys. Mówię o dwóch gminach: Zbąszynek 

i Babimost. Chcielibyśmy nadal się rozwijać, ale ja podkreślam to wielokrotnie, że każdy zakład, każdy 

rozwój tworzy miejsca pracy już dla gmin ościennych, ponieważ nasze bezrobocie naprawdę jest 

malutkie 2, 3%. Takie jest bezrobocie od kilku dobrych lat i ono się cały czas utrzymuje. Przydałby 

się taki system w naszym kraju, nie tylko w Babimoście, ale w naszym kraju, że byłby program budowy 

mieszkań na wynajem. Na przykład - młody człowiek mieszkający gdzieś tam i mówi, że w Babimoście 

jest praca, przyjeżdża tutaj i mieszka. Tak, jak to na zachodzie jest. Wyjeżdżają na zachód, mieszkanie 

mają i szukają pracy. U nas jest trudno, u nas deweloperzy wchodzą i mówią - my możemy budować, 

ale mieszkania na sprzedaż. Młody człowiek po studiach, po technikum nie jest w stanie kupić 

mieszkania za 200 tys. zł, czy może nawet więcej. Dzisiaj na rynku wtórnym w Babimoście mieszkania 

są droższe jak w Sulechowie. To świadczy także o gospodarce, ponieważ praca jest rzeczą 

podstawową. Ku temu sprzyjał do tej pory, ponieważ mogę się pochwalić, w roku 2010 została oddana 

do użytku obwodnica Babimostu, że mogliśmy wyjść z tej części starej miasta. Przez te stare miasta 

jeździły tiry. Ja, cały czas musiałem się tłumaczyć, nie mówiłem mieszkańcom, że mają pisać 

do województwa, do Urzędu Marszałkowskiego, tylko mówiłem, że powoli ten temat się rozwiąże. 

A, czytałem w prasie zawsze jakieś negatywne pod tym kątem zdania. Szczególnie z północy 



59 

 

województwa, że właściwie ta obwodnica jest związana z lotniskiem, a nie z gospodarką, dlatego 

też to jest niepotrzebne itd. Nie, proszę Państwa! Przy okazji lotnisko może z tego korzystać, ponieważ 

układ komunikacyjny jest ważną rzeczą. Ale, o tym powiem troszeczkę później. Dzisiaj jest sytuacja 

taka, ja o tym zgłaszałem do Zarządu Województwa, że potrzebny jest układ komunikacyjny, który 

skomunikuje nas ze zjazdem z autostrady w Trzcielu. To jest oczywiście zadanie wspólne co prawda, 

ale myśmy przedstawili jako gminy Babimost i Zbąszynek wariant drugi, że jeśli z Poznaniem trudno się 

dogadać, aczkolwiek jak my rozmawiamy to tamta wola jest ukazana, że zamiast 4 km drogi budowa 

3 km i wtedy będziemy mieli komunikację zrobioną. Ponieważ my dążymy cały czas i pchamy ten temat 

przy modernizacji kolei Świecko, Poznań, Warszawa będzie zbudowany wiadukt, który jest najbardziej 

kosztowną inwestycją w tej całości, który ominie miasteczka i po prostu połączy nas z tym zjazdem. 

Zjazdem z autostrady pod Trzcielem, który pokazałby nam możliwości dalsze rozwojowe, bo jeśli 

będziemy się rozwijać to stworzymy miejsca pracy dla mieszkańców gmin ościennych. W Zbąszynku 

kupiła firma z Gdańska, firma spedycyjna, 8 ha gruntu pod kątem transportu. Mają zakład pod Koninem. 

Jeśli ktoś jedzie autostradą, to może zobaczyć ile tam tych tirów stoi. Jeśli tu się przeniesie ta firma, 

albo rozwinie się tutaj na tych 8 ha, to się okaże, że jeszcze bardziej zablokują nam nasze 

miejscowości. Apeluję tutaj, aby w tym kierunku Zarząd podjął i poparł nasze działania, abyśmy mogli 

powiedzieć, że rozwijamy się, ponieważ w przeciwnym wypadku, niestety musimy się w rozwoju 

zatrzymać. Na naszym terenie jest lotnisko. Jak ktoś dobrze wyjrzy, to po prawej stronie, tutaj 

niedaleko, 1 km drogą powietrzną, a może mniej, ono się znajduje. Z punktu widzenia ekonomicznego, 

ja o tym też mówię, że gdyby tego lotniska nie było, a grunty by były w agencji wojskowej, to byśmy 

mieli, my jako gmina 2 mln zł podatku. Ale, my po gospodarsku patrzymy na to. Tam mnóstwo pieniędzy 

władowano, czy był system taki, czy inny. Naprawdę, pas z prawdziwego zdarzenia. Jakiekolwiek firmy 

się pojawiały, to mówiły, że jest to idealne miejsce. Ale, problem był taki, że cały czas to było w gestii 

wojska. Teraz jest w gestii naszego województwa. Liczymy na to, że będzie się to rozwijało, pomimo 

problemów wielu. Ja wiem, problemy były od samego początku. Natomiast, ostatnio firma z Poznania 

kupiła 10,5 ha gruntu, łącznie z bocznicą. Tak się stało, że właściciel trafił do szpitala, nie dlatego, 

że to kupił, tylko po prostu zachorował. Dyrektor techniczny mówi, że jest coraz lepiej, liczymy się z tym, 

że będzie jeszcze lepiej, ponieważ są pewne plany rozwojowe, aby wykorzystać także to lotnisko, 

bocznicę i też układ drogowy. Układ drogowy, który jest potrzebny. Dlatego, to się cały czas wiąże 

z tym. Ta droga jest konieczna. Radny naszego okręgu, może nie naszego okręgu, ponieważ tutaj 

obok Zbąszynka, Radny Fedko temat zna. On cały czas też tutaj wnioskuje, pilotuje. Chciałbym, żeby 

ten głos naprawdę poważnie był brany pod uwagę, ponieważ jest to wyjście dla regionu, nie dla gminy 

samej, dla regionu. Tak samo lotnisko. Proszę Państwa, ostatnio brałem udział w Kongresie Regionów 
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w Świdnicy i na temat lotniska, nie naszego akurat, ale na temat lotniska w Lublinie i w Rzeszowie 

wypowiadali się Prezydenci tamtych miast, że te lotniska przyczyniły się do rozwoju regionu. Pomimo, 

że są koło miasta akurat ulokowane, ale do rozwoju regionu. U nas słyszę, że jak jest lotnisko, to chyba 

zyska na tym Zielona Góra, a na pewno straci Gorzów. My jesteśmy tak pośrodku, to może by tak 

popatrzeć, że jednoczymy się razem, że Babimost to jest trochę od Zielonej Góry, trochę od Gorzowa 

i razem wpływamy na to, żeby to województwo nam się rozwijało. Żebyśmy te problemy, które 

są wspólnie po prostu rozwijali. Wtedy myślę, że wszyscy na tym będą korzystać, ponieważ chyba 

głównie o to chodzi. Dzisiaj to tak, jak mówiłem gmina Babimost naprawdę na tym nie korzysta. Jak ktoś 

by miał ochotę przenieść, to proszę bardzo, to zobaczy, ile to właściwie kosztuje. Plany jakieś tam, 

marzenia to można mieć, tylko trzeba mieć takie, które ktoś potrafi i naprawdę ma siłę przeprowadzić. 

Myślę, że ten punkt sporny w naszym województwie, który od czasu do czasu się pojawia, może 

dlatego, że media muszą o czymś pisać, dlatego tak to wygląda w naszym województwie. Ale może uda 

się przeforsować, że gospodarczo się ten region będzie rozwijał, że lotnisko się do tego także przyczyni. 

My tu, oczywiście nie zwiększymy aglomeracji, że z 1 mln zrobi się 2 mln. To jest niemożliwe. Ale 

gospodarczo naprawdę są warunki do tego, żeby to się rozwijało. Musi być ten koń pociągowy, który to 

pociągnie. I myślę, że może się to uda w najbliższym czasie, pomimo problemów, które narastają             

z tego, co słyszę. Ale, myślę, że problemy są zawsze, na całym świecie i także tutaj u nas są, które uda 

się rozwiązać. Proszę Państwa, oprócz pracy, którą my mamy jako samorząd, staramy się rozwinąć, 

żeby ludzie oprócz pracy mieli także inne zajęcia społeczne, korzystali z obiektów itd. 6,5 tys. 

mieszkańców ma gmina, mamy 33 organizacje społeczne na naszym terenie. Wszyscy korzystają                  

z naszych obiektów, wspieramy ich finansowo oprócz tego, że korzystają, ale także w budżecie pewne 

kwoty są, aby te organizacje mogły sprawnie i właściwie funkcjonować. Mamy infrastrukturę, obiekty 

społeczne, sportowe, kulturalne, oświatowe, które remontujemy. Tu nie będę w szczegółach mówił, ale 

wszystkie zadania były dofinansowane w różny sposób, ale najczęściej z LRPO, z PROW na terenach 

wiejskich, w Babimoście też. Bazę sportową robimy przy współpracy także programu uchwalonego 

przez Sejmik na obiekty sportowe. A także ścieżki, które Państwo widzą, którymi przejeżdża się przez 

naszą gminę, zbudowaliśmy ostatnio z programu „Saksonia-Polska”. Co prawda, ten program już się 

urwał i jest problem dalej, ale myśmy wykorzystali ten moment. Tak się jakoś złożyło, że nie 

zaczynaliśmy od tej góry, tylko to, co jest w ziemi, żeby rozwijać się gospodarczo trzeba było najpierw 

rozkopać tą gminę, zbudować wszystko w tej ziemi. Powiem szczerze, że z tego powodu chwały nie 

miałem. Miałem nawet problemy, bo zawsze jest tak, że: a po co, najpierw trzeba drogę, a potem…, 

ponieważ taka jest mentalność ludzka. Ale dzisiaj już robimy na wierzchu, zresztą widać. I z tego, ja też 

się cieszę, że udało mi się taką grupę ludzi wokół mnie zorganizować, którzy dążyli tak samo do tego, 
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jak ja, aby to właśnie było przyczyną rozwoju naszej gminy. Proszę Państwa, jest taka rzecz, że oprócz 

tych, co widzimy tutaj materialnie obiektów w naszej gminie, stawiamy także na turystykę. Gospodarka 

jest ważną rzeczą, ale nie jedyną. Tak samo, jak w województwie często słyszę, że powinniśmy 

postawić na turystykę. Turystyka jest jedną częścią, natomiast nie udźwignie województwa. Musi być to 

połączone. I Babimost ma tak rozwiniętą gospodarkę, a się okazuje, że jeszcze turystykę rozwijamy, kto 

się dziwi. Ścieżki są ku temu, które sprzyjają, ale obiekt, który powstał z „INTERREG IIIA”, ta hala 

sportowa, którą rozbudowujemy, każdego roku coś tam budujemy, on się przyczynił ten obiekt do tego, 

że powstała baza noclegowa. W latach 90-tych, na przełomie także 2000 mieliśmy tam 50, 60 

noclegów. Dzisiaj mamy już ponad 300. Tutaj, w tym obiekcie jest 100, jeśli by Państwo chcieli 

zobaczyć, to myślę, że gospodarze oprowadzą. Ale już mamy ponad 300. To jest też rozwój naszej 

gminy. To też są miejsca pracy, to jest też transport, to jest także turystyka, gdzie tu jest baza, a turyści 

wyjeżdżają zwiedzając nasze województwo. Proszę Państwa, ja nie chciałbym dzisiaj mówić akurat                

o problemach, ale są też problemy, jak w każdej gminie. Chciałbym tylko podkreślić taką jedną rzecz. 

Mianowicie, myśmy, jako gmina wstąpili kiedyś do aglomeracji zielonogórskiej. My z tej aglomeracji 

występujemy na najbliższej sesji, a to z takiej racji, że właściwie na początek mówiono tak - musimy 

tworzyć dużą aglomerację, żeby pozyskać pieniądze z zewnątrz. Potem się okazało, że stworzono tak 

zwane ZIT-y. W tych ZIT-ach my już nie jesteśmy jako Babimost. Zresztą parę gmin w nich tylko jest. 

Nie mamy żadnych szans, powtarzam żadnych, stworzenia jakichś obszarów funkcjonalnych, ponieważ 

nie mamy już miasta powiatowego w sobie. Te miasta większe zostały w tych ZIT-ach umiejscowione 

bez Babimostu, bez Kargowej, Trzebiechowa, Bojadeł. I właściwie, tak się zastanawiałem, czemu 

akurat Babimost nie został umieszczony, ja nie mówię o innych gminach. Mamy połączenie oświatowe  

z Zieloną Górą, mamy połączenie zdrowotne też bardzo często z Zieloną Górą i mamy też połączenie 

nazwa „Port Lotniczy Zielona Góra”, który jest w Babimoście. Jak ląduje się samolotem, to się nie mówi 

- lądujemy w Porcie Lotniczym Babimost, tylko „Port Lotniczy Zielona Góra”. Myślałem, że uda nam się 

połączyć to, żeby Babimost się znalazł w tym Zi-cie. Myśmy dużo nie zabrali, może 300, może 400 tys. 

zł, a może jeszcze mniej. Trudno mi powiedzieć na dzisiaj. Ale byłoby tak ładnie połączone, a tak 

zostawiono nas troszeczkę na boku, co dla nas jest też trudne do zrozumienia akurat. Chcę jeszcze 

podkreślić inny aspekt. Mówimy tutaj o służbie zdrowia, że udało się rozwiązać temat z Gorzowem. 

Teraz mamy tutaj Zieloną Górę na tapecie, którą też się udaje rozwiązać. Ja, tylko informuję, że my jako 

gmina jesteśmy jedną z nielicznych gmin, gdzie jesteśmy organem prowadzącym dla podstawowej 

służby zdrowia. Mamy Gminny Ośrodek Zdrowia, oprócz lekarza rodzinnego. Tych lekarzy w Polsce 

brakuje. Jeden lekarz mi ostatnio odszedł, bo mieszka za Zieloną Górą, w Świdnicy. Dlatego 

wiedziałem, że prędzej, czy później jednak zrezygnuje u nas. I od razu powstał problem, ponieważ 
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szukamy, szukamy i znalazła się osoba, co prawda, ale po dwóch, trzech miesiącach. W tym czasie 

narosły trochę kolejki. Ludzie od razu też niezadowoleni, ponieważ wiadomo, że czekać nie chcą. To ja 

te spotkania robię i mówię - „słuchajcie, lekarzy nie ma, szukamy itd., a jak nie znajdziemy to będziemy 

dążyli do tego, żeby ta służba zdrowia oparta była w naszej gminie, jeśli chodzi o podstawówkę tylko                 

i wyłącznie na prywatyzacji, a więc na lekarzach rodzinnych”. To ludzie się od razu wycofali - „nie, co to, 

to nie, Burmistrz jest od tego, żeby ten temat rozwiązać i niech ta publiczna służba zdrowia nadal 

będzie”. Powiem szczerze, że nie wiem, czy jest źle, czy jest dobrze, skoro takie sugestie, po prostu              

z tej strony szły. Myślę, że nasza kontrola, która także jest tutaj z naszej strony gminy, pod kątem 

kierowania ludzi na badania, to chyba to jest ta przesłanka jednak, że mieszkańcy chcą, żeby ta 

publiczna służba zdrowia, ta podstawowa funkcjonowała nadal, ponieważ innych przesłanek tu jakoś nie 

widzę. Proszę Państwa, chciałem jeszcze podkreślić dwie rzeczy, u nas w tych obiektach, jak mówiłem, 

odbywają się różne imprezy, w tym także mistrzostwa świata, np. w unihokeju. Ostatnio mieliśmy                     

w unihokeju kobiety do lat 19. Mamy kwalifikacje do mistrzostw świata różnych, mamy „Puchar Polski”. 

Oprócz tych pokazowych drużyn, które są tutaj, a więc koszykówka, siatkówka itd., gościmy właśnie te 

państwa. Dwór Kolesin skorzystał ostatnio, ponieważ skierowałem tutaj trzy drużyny - Kanadę, Niemcy 

i Szwajcarię, a więc ta baza się bardzo przydaje. Chciałbym, abyśmy takie mistrzostwa też organizowali 

razem. Pani Marszałek, żeby tak wsparcie finansowe też na to było, ponieważ ostatnio nie dostaliśmy. 

A myślałem, że coś uda nam się tutaj dostać. Ale, chciałbym zaprosić Państwa wszystkich 

na Ogólnopolskie Święto Pszczelarzy, które mamy w Babimoście od 5 do 7 września. Po 30 latach takie 

święto wraca na Ziemię Lubuską. 30 lat temu było w Zielonej Górze, teraz będzie, w tym roku 

w Babimoście. W roku ubiegłym było w Bełchatowie, za rok będzie w Chodzieży i potem Bielsko-Biała. 

My jesteśmy jednym z tych małych miasteczek, które to organizują. Myślę, że uda nam się to sprawnie 

wykonać. Chciałbym jeszcze, kończąc już, ostatnie zdanie, że jak ktoś przyjeżdża to mówi: ale to gmina 

bogata itd. Proszę Państwa, nie jest tak. My naprawdę nie jesteśmy bogaci. Kiedyś to mieliśmy bogate 

rzemiosło. Przez to, że stworzono miejsca pracy się okazuje, że młodzież nie dąży do rzemiosła. Dąży 

do tego, że idzie i pracę mają gotową i tam zarabiają te pieniądze. Natomiast, ja uważam 

tak, że korzystając ze środków unijnych i nasze jakieś zewnętrzne jeszcze, można wyremontować, 

czy zbudować coś pięknego, a można to zrobić tradycyjnie. Jakiś tam sposób, tylko 

np. termomodernizację, ocieplić styropianem, pomalować i też to wygląda porządnie. My robimy  

np. termomodernizację obiektów kulturalno-oświatowych ostatnio, dokładając do tego pompy ciepła 

głębinowe. W szkole 16 odwiertów na 110 m, w Domu Kultury 8 odwiertów na 90 m, po to, żeby 

te koszty w przyszłości były niższe, żeby ten naprawdę innowacyjny system był wprowadzony i oprócz 

tego wejście już jest zupełnie inne, takie pasujące na XXI wiek. I to zmienia oblicze obiektu. To zmienia 
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oblicze gminy. Jak ktoś przyjeżdża, mówi - ale to jest zupełnie inaczej. Po prostu trzeba pomyśleć, 

trzeba mieć wizje. Trzeba mieć plan i powoli krok po kroku tą wizję realizować. I już ostatnie zdanie. 

Nasza gmina nie jest bogata, ale jest zaradna, ponieważ to się wszystko bierze od Radnego, który jest 

burmistrzem. Dlatego jest zaradna. Dziękuję bardzo.                             

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę, czy 

są wnioski, interpelacje? Proszę, Pan Radny Kazimierz Pańtak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Pani Marszałek, po wielu medialnych Pani 

wypowiedziach w dniu 8 kwietnia został ogłoszony konkurs na stanowisko Dyrektora Wojewódzkiego 

Urzędu Pracy w Zielonej Górze. Kandydaci składali swoje dokumenty do 18 kwietnia. W dniu 9 maja 

osoby, które przeszły ocenę formalną zostały zaproszone na rozmowy kwalifikacyjne, które odbyły 

się 13 maja. Dopiero w trakcie tych rozmów okazało się, że komisja konkursowa składa się z czterech 

urzędników marszałkowskich, choć na każdym etapie konkursu obligatoryjnie powinny być osoby 

delegowane przez Wojewódzką Radę Zatrudnienia, co reguluje odpowiedni zapis ustawy o promocji 

zatrudnienia w instytucjach rynku pracy, który w art. 21 punkt 6 stanowi, cytuję: „delegowanie 

przedstawicieli do komisji konkursowej w liczbie równej co najmniej połowie składu komisji dokonującej 

wyboru kandydata na stanowisko Dyrektora Wojewódzkiego Urzędu Pracy”. W dniu 15 maja, w trakcie 

obrad Wojewódzkiej Rady Zatrudnienia wyrażono zdziwienie, że konkurs jest na etapie rozstrzygnięć, 

a nikt z Urzędu Marszałkowskiego nie zwrócił się o oddelegowanie członków Wojewódzkiej Rady 

Zatrudnienia w celu powołania składu komisji konkursowej. Jednocześnie postanowiono wybrać 

z pośród siebie dwie osoby, które brałyby udział w pracach komisji. Z tymi osobami dotychczas nikt 

się nie kontaktował. W dniu 16 czerwca br. o godzinie 16:00, na stronie internetowej BIP Urzędu 

Marszałkowskiego ukazała się informacja o wynikach naboru w wyniku, którego nie został wybrany 

żaden kandydat, a w uzasadnieniu czytamy: „w wyniku przeprowadzonego konkursu żaden kandydat 

nie spełnił oczekiwań pracodawcy”. W związku z powyższym stawiam następujące pytania: Dlaczego 

pomimo obligatoryjnej delegacji ustawy o promocji zatrudnienia i instytucjach rynku pracy udział 

członków Wojewódzkiej Rady Zatrudnienia w składzie komisji nie został zapewniony? Dlaczego 

nie opracowano regulaminu przebiegu konkursu na Dyrektora Wojewódzkiego Urzędu Pracy, choć 

na wzór Marszałka Województwa Śląskiego, w którym konkurs się odbył w miesiącu marcu 2000, taki 

konkurs jest? Dysponuje ksero, aby Państwu przekazać, jak macie kłopoty w Urzędzie Marszałkowskim, 

aby taki regulamin opracować. Dlaczego nie zareagowano na stanowisko wyrażone na posiedzeniu 

Wojewódzkiej Rady Zatrudnienia w dniu 15 maja 2014r.? Wnioskuję również, aby do biorących udział 
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w postępowaniu konkursowym wystosować pismo przepraszające, że komisja nie miała umocowania 

prawnego do rozstrzygania konkursu. Wnioskuję również, aby postępowanie konkursowe wznowić 

od oceny aplikacji złożonych przez kandydatów, przez powołanie właściwej prawem komisji. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko Dziękuję bardzo. Proszę, 

Pan Radny Edward Fedko.          

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Zanim zgłoszę dwie sprawy, to chciałbym 

się odnieść do wystąpienia Pana Burmistrza Radnego i jeszcze raz zaapelować do Zarządu 

Województwa, do Zarządu Dróg Wojewódzkich, Generalnej Dyrekcji, aby wrócić do tematu współpracy 

z Zarządem Województwa Wielkopolskiego w sprawie wybudowania tzw. obwodnicy regionu Kozła. 

Ta koncepcja jest przecież doskonale przygotowana. Wiele razy nad tym dyskutowaliśmy i ja myślę, 

że Poznań po prostu nie czując oddechu na plecach tą sprawę lekceważy. Ale dla nich to jest niezwykle 

istotne, ponieważ rozwiązuje też problem Zbąszynia, który już jest przecież w województwie 

wielkopolskim i rozwiązuje problem obwodnicy Zbąszynia, na którą to miasto przecież doczekać się nie 

może. A przy okazji informuję również, czy przypominam, że za chwilę zakończona zostanie obwodnica 

Zbąszynka, wybudowana przy wsparciu tzw. „Schetynówek”. I niestety będziemy już świecili oczami, 

ponieważ nie będziemy jej mogli połączyć z drogą 302, właśnie też kierującą do Babimostu i na lotnisko 

od potężnej firmy jaką jest „Swedwood”, gdzie na dobę wyjeżdża i wjeżdża kilka tysięcy pojazdów.  

Ja, w tej sprawie interpelowałem wiele razy. Niestety, budowa ronda jest przewidziana dopiero 

w przyszłym roku, czyli znów budujemy kolejny odcinek drogi, która z nikim i z niczym nie skomunikuje. 

Wracając do sprawy interpelacji, zapytań, też dwie sprawy dotyczące inwestycji drogowych. Otóż 

pierwsza sprawa, to chciałbym mieć informację dotyczącą zaawansowania prac związanych z budową 

obwodnicy Trzciela, w ciągu drogi powiatowej nr 1339F, łączącej węzeł autostradowy z drogą krajową 

nr 19. W tej sprawie interpelowałem również, bodajże 24 lutego br. Natomiast, dzisiaj sytuacja jest taka, 

że w lipcu 2013 oraz w maju w tym roku, tutaj w Urzędzie Marszałkowskim w Zielonej Górze odbyło 

się spotkanie zainteresowanych stron w sprawie budowy obwodnicy Trzciela w ciągu drogi powiatowej 

1339F. Strony podzieliły między siebie zadania, jakie miały być do zrealizowania. Zarząd Dróg 

Powiatowych w Międzyrzeczu pismem z 17 kwietnia br. zgłosił uwagi do projektu aneksu nr 2 

do porozumienia z 7 lutego 2012 i do projektu nowego porozumienia. Ja, nie wiem dlaczego ta sprawa 

tak się frymarczy? I proszę o udzielenie informacji: Na jakim etapie znajduje się przygotowanie 

wspomnianych dokumentów? Czy przystąpiono do opracowania dokumentacji projektowej 

na planowane do realizacji zadanie, zgodnie z podpisanym porozumieniem? Ta dokumentacja już miała 
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być wykonana w pierwszym półroczu br. I czy jest opracowany harmonogram realizacji tej inwestycji? 

To są niezwykle istotne sprawy właśnie dla tych gmin leżących w regionie Kozła. I drugie pytanie 

dotyczy sprawy budowy drugiej nitki obwodnicy Międzyrzecza i Gorzowa. Aktualnie trwają procedury 

związane z wyłonieniem przez Generalną Dyrekcję Oddział w Zielonej Górze, wykonawców 

na realizację drugiej nitki obwodnicy Gorzowa i Międzyrzecza w ciągu drogi ekspresowej S3. I proszę 

o udzielenie informacji, czy w ramach realizacji tej inwestycji przewidziano budowę węzła 

komunikacyjnego w Międzyrzeczu, łączącego drogę ekspresową S3 z drogą wojewódzką 137 

w kierunku Sulęcina, dalej Ośna i Słubic i w przeciwnym kierunku do Trzciela i do drogi nr 92? Mieliśmy 

zapewnienia, że przy realizacji właśnie drugiej nitki takie połączenie, taki węzeł, który będzie 

komunikował drogę ekspresową z drogą wojewódzką będzie budowany. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, 

czy są wnioski, interpelacje Radnych? Pan Tadeusz Ardelli, proszę.        

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Mam zapytanie do Pani 

Marszałek. Ostatnio zapadły orzeczenia sądowe, w których marszałkowie województw zwracali 

się o zwrot należności do budżetu państwa za upadłe przedsiębiorstwa turystyczne, kiedy musieli 

pokrywać w związku z upadłością tych… Ale sprawa dotyczy poprzednich lat. I teraz wiem, 

że te orzeczenia były niekorzystne dla samorządów wojewódzkich, które przegrały te sprawy. Ja, mam 

pytanie takie: czy u nas były takie przypadki i czy ewentualnie zwracaliśmy się do budżetu państwa, 

czy do sądów o zwrot tych należności?   

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Nie było takich przypadków. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę bardzo, 

Radna Winnicka.     

 

Radna Województwa Lubuskiego Mirosława Winnicka: Ja, się odniosę do interpelacji, którą 

złożyłam dwie sesje temu, a odpowiedź przyszła bardzo lakoniczna. Właściwie na żadne z moich pytań 

nie uzyskałam odpowiedzi. Dotyczy to internetu szerokopasmowego. Miałam okazję uczestniczyć  

w konferencji w zeszłym tygodniu, gdzie było podsumowanie i ogłoszenie wielkiego sukcesu. I bardzo 

mi się podobało stwierdzenie, że to była inwestycja Pani Marszałek, Zarządu Województwa, 

ale oczywiście pod przewodnictwem Pani Marszałek za 52 mln zł, która znalazła inwestora, który chciał 
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dołożyć 100 mln zł do tej inwestycji. Więc sprzedanie tej informacji jest rzeczywiście bardzo dobre.  

W związku z tym, chciałabym jeszcze raz zapytać. Będę precyzować dzisiaj jasno moje pytania. Czyją 

własnością jest wybudowana infrastruktura kanalizacyjna i kablowa? Chodzi mi o kable światłowodowe. 

Kto wybierał lokalizację punktów dystrybucyjnych w gminach i małych miejscowościach i na podstawie 

jakich kryteriów? Czy razem z punktami dystrybucyjnymi zrobiono przyłącza energetyczne? Chodzi 

mi o zasilanie do tych skrzynek. I kto jest ich właścicielem, ponieważ być może się okaże, że mamy 

pociągnięte światłowody, ale i tak mieszkańcy nie mają jak z tego korzystać? Jaka cena jest dzierżawy 

tzw. czarnego włókna światłowodowego na terenie objętym dofinansowaniem i na terenach nie objętych 

dofinansowaniem? Co prawda cena włókien jest taka sama, ale chcemy porównać, czy ta inwestycja 

wpłynęła w jakikolwiek sposób korzystnie. Jakie są warunki wprowadzenia kabla światłowodowego 

do budynku „Orange”, cena podłączenia się właśnie do tych szaf LSS? Wymagany jest oczywiście 

projekt techniczny, a wykonać przyłącze w środku mogą tylko służby „Orange”. W przeciwnym wypadku 

żądają bardzo wygórowanych zabezpieczeń i zmuszają i tak do zapłaty za nadzór nad tymi robotami 

wykonywanymi. Jak wygląda cenowo dzierżawa miejsca w szafach wybudowanych z projektu oraz 

dostęp do zasilania? Czy cena jest taka sama, jak w innych obszarach niedofinansowanych? 

I czy projekt miał na celu dofinansowanie prywatnej firmy „Orange” i umocnienie jej pozycji 

monopolistycznej na rynku? Jak Państwo, nie wiem, czy pamiętacie konkurs ogłoszono w takim krótkim 

okresie, że okazało się, że tak normalnie żadna firma nie jest w stanie zgromadzić dokumentów i nawet 

otarło się to o prokuraturę. Więc mam nadzieję, że uzyskam tym razem bardzo szczegółowe odpowiedzi 

na moje pytania. Dziękuję.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, 

Pan Radny Czesław Fiedorowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. 

Jedna kwestia dotyczy tematu poruszanego w interpelacjach wielokrotnie, ale jak dotychczas 

bezskutecznie, ale może jest nadzieja, że przez cztery lata to jedną prostą sprawę załatwimy, jaką jest 

wydłużenie czasu promu przez Odrę pomiędzy gminami Czerwieńsk, Sulechów. Odbyło się spotkanie 

we Wrocławiu, w Regionalnym Zarządzie. Zresztą, Pan Marszałek chyba też w tym uczestniczył i widać, 

że Regionalny Zarząd Dróg Wodnych jest przychylnie nastawiony. Tylko, żeby tak to zrobić musi 

być realna wola Zarządu Dróg Wojewódzkich. Wystąpienie, wywiązanie się z roli operatora. I obecny 

tam Burmistrz Czerwieńska widzi naprawdę realnie, ponieważ tak, jak słyszymy gospodarze gmin 

wiedzą za co odpowiadają i mają świadomość ciśnienia, że jednak tam jest zdeterminowana wola 
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niechęci wydłużenia w Zarządzie Dróg Wojewódzkich. I wielokrotnie już tu prosiliśmy i kilku radnych 

się o to zwracało, ale tu nie potrzeba wielkich wydatków inwestycyjnych, tylko potraktowania 

w kategoriach takich, jak Pani Marszałek raczyła mówić - że my sprawy niemożliwe załatwiamy od ręki, 

a na cuda trzeba poczekać. Tutaj nie zapamiętałem tak dokładnie. Prosiłbym o to Pani Marszałek 

i Pana Marszałka Nowaka, by jak gdyby na koniec powiedzieć tak - załatwiliśmy jedną rzecz na pewno, 

wydłużyliśmy czas funkcjonowania promu przez Odrę. I być może się spotkajmy wszyscy razem 

zainteresowani tym promem u Pana Napierały, ponieważ też „sroce spod ogona nie wypadliśmy”. 

Jak jest jakaś przeszkoda, to nazwijmy tą przeszkodę po imieniu, a jeśli jej nie ma to nie wyszukujmy.  

A druga rzecz taka błaha, ponieważ obawiam się, że pod egidą Polskiej Organizacji Turystycznej 

są wprowadzone oznakowania na autostradach, by jadący przez województwo, a szczególnie nasze 

województwo, mówiliśmy o tym wielokrotnie, stworzyło swoisty korytarz drogą A2, nie bardzo 

zachęcający do zjazdów. Mimo wszystko wiemy o tym, że jak powstanie węzeł w Łagowie, to wtedy 

wreszcie będzie miało województwo węzeł, ponieważ póki co, to nie do końca Jordanowo zachęca 

do tych skrętów. Ale chodzi o to, że urzędnicy mieli zgłosić atrakcyjne powody dla zjazdu i z tego, 

co słyszałem, że urzędnik, czy urzędniczka Urzędu Marszałkowskiego złożyła taki zjazd Zielona Góra.  

I Polska Organizacja Turystyczna, która tworzyła merytoryczną kapitułę, odrzuciła taki zjazd jak Zielona 

Góra, ponieważ to nie jest atrakcja. Nazwa miejscowości nie jest atrakcją. Chodzi o to, że oczywiście 

można było Palmiarnię tam napisać, można było Falubaz napisać, cokolwiek. Ale tak, czy inaczej, 

ponoć zgłosiliśmy, jako województwo marne tytuły do zjazdu i chyba wypadniemy. A poza tym, ponoć  

zapomnieliśmy w ogóle o A18, a tam mamy jedyny geopark w Polsce. Jedyny obiekt wpisany na listę 

UNESCO w województwie lubuskim. Bardzo bym prosił o to, ponieważ ja nie wiem, czy tam jeszcze jest 

szansa na to. Ale chodzi o to, żeby nie przeoczyć takiej rzeczy, ponieważ taka może się pojawić zbyt 

późno, a tak, jak mówię my musimy za wszelką cenę zatrzymać jadących A2 w naszym województwie. 

Nie ma się co spierać, kto jest ważniejszy. Tylko proszę pamiętać o tym, że Polska Organizacja 

Turystyczna ocenia to w sposób niezależny. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo, Radna 

Kucharska i Pan Zdzisław Paduszyński. Proszę.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Ja, mam pytanie do Pana Wicemarszałka. 

Jaka jest sytuacja i na ile są zaawansowane prace związane z działaniem, z budową mostu  

w Skwierzynie, remontem drogi 160 na odcinku w kierunku do Międzychodu i oczywiście odwieczne 

pytanie, rozpoczęcia budowy obwodnicy Drezdenka? To jedno pytanie. A drugie - jakie jest natężenie 



68 

 

ruchu, czy ktoś prowadził i kiedy badania na drodze 160, ponieważ nigdzie w Internecie nie mogę 

odnaleźć tej drogi? Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Te odpowiedzi 

zostaną udzielone. Proszę bardzo, Pan Radny Zdzisław Paduszyński, Wiceprzewodniczący.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Jak drogi, 

to drogi. Też się do tego dołączę. Nie wiem, proszę Państwa, ponieważ tutaj Czesław Fiedorowicz 

tak o Krośnie mówił, bronił, starał się zasygnalizować to, o czym ja sygnalizuję dosyć często. Nie wiem, 

czy Państwo wiecie, że w Krośnie Odrzańskim to można by nazwać te drogi, drogą krajową, jako droga 

albo dziadowska, albo paczworkowa, ponieważ to polega na tym, że co roku dokłada się nowych łat. 

Na stare łaty daje się nowe łaty. To za moich czasów w młodości to dziady tak po wsiach chodzili i tak 

wyglądali. I teraz te nasze drogi to drogi generalnej dyrekcji, tak wygląda. Natomiast, jeśli idzie o drogę 

wojewódzką, w marcu zgłosiłem dyrektorowi o to, że przejazd przez Krosno do Sycowic to też, 

Szanowni Państwo muszę powiedzieć, że tak się tylko zasygnalizuję, że między Krosnem Odrzańskim,  

a Świebodzinem to jest różnica dwóch wieków. Ja odnoszę wrażenie, że jak wyjeżdżam poza Sycowice, 

to tam jest XXI wiek, a u nas jest XIX. Stąd ten dziadowski wygląd tych naszych dróg. Natomiast, jeśli 

idzie o tą drogę wojewódzką, która przebiega przez Krosno do Sycowic, po prostu nią się nie da jeździć, 

szczególnie przy wielkich ulewach. I wiem, że sygnalizowane tu już było i na sesjach gminy i na sesjach 

powiatu, aby przynajmniej zrównać tą drogę, żeby nie było takiego wyglądu. Ja, przepraszam bardzo 

za ten mój może zawodowy język, ale jakoś mi się udzieliło to centralne. Kiedyś to tak się mówiło, 

że jeżeli się jechało drogą i to wszystko było takie: „wężykiem, wężykiem panie majster”. To mówiono 

to, że wygląda jak... 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, 

czy Radni mają pytania? Pan Radny Bogusław Zaborowski.  Proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Zaborowski: Skoro tak mówimy o drogach. 

Ja, chciałem zapytać o drogę 199 między Skwierzyną a Międzychodem? Jest tam taki odcinek 

praktycznie nieprzejezdny. Czy są jakieś możliwości drobnego remontu? I też słyszałem, że są chęci 

przekazania tej drogi samorządom niższego szczebla? Chciałbym się dowiedzieć w tym temacie. 

Dziękuję bardzo. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec 

braku uwag... 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Panie Przewodniczący, ja jeszcze jedną rzecz 

chciałem przeanalizować. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Nawiązując do wystąpienia Czesława 

Fiedorowicza w sprawie właśnie węzłów w Jordanowie, ewentualnie Myszęcinie. W tej sprawie wiele 

interpelacji składałem osobiście. Natomiast, w odpowiedzi na ostatnią interpelację otrzymałem również 

pismo z Ministerstwa Infrastruktury i Rozwoju, które pisze wręcz, że do 2037 roku nie jest możliwe 

wybudowanie węzłów nawet przy 50% partycypacji samorządów. Więc pytam - kto tu, kogo buja?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panie Radny, ja odpowiem 

Panu w ten sposób - musimy liczyć na Lubuski Zespół Parlamentarny i przyszłoroczne wybory. Nie musi 

Pan pisać do ministerstwa. Dziękuję. Wnioski i interpelacje, zamykam ten punkt 18. Przystępujemy 

do punktu 19.  

Wnioski i interpelacje złożone przez radnych na piśmie stanowią załącznik nr 104 do protokołu. 

 

Do punktu 19. 

Sprawy różne. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, teraz 

może ja. Sprawy różne. Szanowni Państwo, kolejna sesja Sejmiku uroczysta, okrągła, ponieważ  

50 odbędzie się 27 czerwca, w piątek o godzinie 16:30 w Lubuskim Teatrze im. Leona Kruczkowskiego  

w Zielonej Górze. Serdecznie zapraszam. Jednocześnie przypominam, że 8 września br. odbędzie się 

Polsko-Chińskie Forum Inwestycyjne „Lubuskie - wrota do chińskiej inwestycji”. O szczegółach 

zostaniecie Państwo poinformowani. W związku z powyższym, jak wspomniałem 51 sesja Sejmiku 

zostaje przeniesiona na dzień 15 września. Wszyscy radni zostaną e-mailowo jeszcze poinformowani 

przez Biuro Sejmiku. Szczególnie ci, których nie ma. 15 września, ten termin został przesunięty  

o tydzień. W każdym razie 15 września jest następna sesja robocza w Zielonej Górze, godzina 12:00 

najprawdopodobniej, albo 13:00. Ale na pewno w tych godzinach. Zobaczymy, jak tam będzie kapituła, 

komisje itd. Chcę powiedzieć, że 22 września odbędzie się I Sejmik Młodzieżowy. Do udziału, w którym 
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planujemy zaprosić uczniów klas III szkół ponadgimnazjalnych. Sejmik Dziecięcy się udał w tym roku. 

Jeszcze raz dziękuję radnym. Sądzę, że Sejmik Młodzieżowy też będzie bardzo fajny. Ostatnia sesja 

robocza jest planowana na 20 października 2014 roku, tj. na poniedziałek, na godzinę 12:00 w Zielonej 

Górze.  Również, proszę  o  zablokowanie  sobie  tego   terminu, jak  i  zarezerwowanie.  Radnych też 

e-mailowo powiadomimy o tychże terminach. Ponieważ jest to ostatnia sesja przed wakacjami, oprócz 

oczywiście uroczystej, która będzie 27, na którą wszystkich radnych zapraszam, wobec tego, może 

przed życzeniami proszę o to, aby wypełnić wszystkie wnioski o usprawiedliwienia, zostawić delegacje. 

Szanowni Państwo, w imieniu swoim, Prezydium Sejmiku, tutaj wszystkich Wiceprzewodniczących, 

chciałbym życzyć Państwu Radnym, Zarządowi, jak i wszystkim pracownikom, ci co będą mieli wesołe 

wakacje, bezpieczne. Nie skakać proszę na główkę, ponieważ różnie to wygląda. Natomiast, szykować 

się do następnych wyborów w sposób naturalny. I proszę bardzo czekam na Państwa zapytania. Czy 

ktoś w tym punkcie z Państwa Radnych chce zabrać głos? Proszę, Pan Edward Fedko.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Pan Prezydent Nowej Soli, Wadim Tyszkiewicz 

skierował zaproszenie do radnych na 25 czerwca w celu prezentacji jednego ze statków, które zostały 

wybudowane w ramach programu „Odra dla turystów 2014”. Ja, chciałbym również zaproponować, 

żebyśmy przy tym spotkaniu mogli odbyć wspólne posiedzenie Komisji Współpracy Zagranicznej  

i Promocji Województwa oraz Komisji Gospodarki i Rozwoju naszego Sejmiku. Myślę, że to będzie 

dobre połączone z pożytecznym i zachęcam wszystkich radnych do przyjazdu na to spotkanie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Tak. W tej sprawie 

był u mnie Wiceprezydent Nowej Soli, kontaktował się. Radni otrzymają zaproszenie, mogą oczywiście 

się udać, będą delegowani. Będzie również posiedzenie, Pan Radny Robert Paluch zapowiedział 

to, Komisji Gospodarki i Komisji Współpracy Zagranicznej. Państwo Przewodniczący w tej sprawie 

dojdą do porozumienia. Dziękuję bardzo. Zamykam punkt 19. Przechodzimy do punktu 20.  

 

 

Do punktu 20. 

Zamknięcie obrad 49 sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, 

zamykam obrady 49 zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2010-2014. Dziękuję 




